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Tájékoztató a képviselő-testület 
2000. február 25-1 üléséről

Az ülés legfontosabb témája a 2000. évi költség
vetés megvitatása volt. Az előző, január 28-i ülésen egyér
telművé vált hogy elkerülhetetlenek a radikális intézkedések, 
a helyzet időközben tovább súlyosbodott. A most beter
jesztett költségvetési javaslatot /Nagy/ Tóth István, a 
Pénzügyi Bizottság elnöke ismertette. ..Rendkívül nehéz a 
költségvetés egyensúlyát megteremteni. Drasztikus lépéseket 
kellett megtenni és még most is szükség van a további 
lépésekre. Más módon kel! szervezni az őrző-védő szolgálatot 
és a szövetkezetei kellene megbízni a hóeltakarítással. " yl 
bevételek-kiadások fö összege: 645.972,- eFt. A normatív 
állami támogatás 319.896 eFt,-. amely az összbevétel 
50%-a. Az állami támogatás 13%-al magasabb, mint a 
tavalyi."' Az előterjesztett anyagban szerepel, hogy' az ..ön
kormányzat 2000. évi bevételeinél a korábbi évek bevé
teleit terveztük, természetesen figyelembe véve az állami 
finanszírozás változásait. A saját bevételeknél ár- és díj
bevétel növelésével számoltunk. Jelentős kiadás a lakosságnak 
a szemétszállítási díj növelése. A bevételekben nem szerepel a 
Szociális Törvény változása következtében a közhasznú 
munkavégzéshez biztosított központosított előirányzat. " 
A.7. intézmények működési kiadásaira:

405.004.-cFt van tervezve, 
melyben pl a két óvoda: 27.020.-eFt ill. 39.525,-eFt. 
az általános iskola: 133.361.-eFt
a Szociális Otthon: 52.252.-eFt összeggel szerepel.
A Polgármesteri Hivatal kiadásaira:

133.508.-eFt-ot terveztek.
de ebben benne van a 29.790.-eFt hiteltörlesztés és a

16.500.-eFt pénzeszköz átadás. 
Egészségügy i kiadások: 13.556.-eFt.
Fejlesztési kiadások: 
a temető: 3.200.-eFt;
hulladéklerakó: 18.000. -eFt
(az átvett pénzeszközzel együtt 138.000.-eFt); 
melegvíz: 14.200.-eFt.
Az előterjesztett rendelet-tervezet szerint a MÉSZ leg
később május 1-től Kft-ként üzemel. Nincs könnyű hely
zetben a MÉSZ és vezetője a vállalkozás beindításakor, de 
csak így kerülhető el a létszámleépítés. Sára András aggályait 
fejezte ki a Kft működését illetően. ..A vállalkozási veszély 
akkor látszik enyhébbnek, ha hasonló irányelv valósulna 
meg. mint a másik két Kft-nél, ahol van főprofil; szenny
víztisztítás illetve hulladékgazdálkodás." Az átalakítás 
előkészítése folyamatban van; a polgármester, a megbízott 
jegyző és a MÉSZ vezetője rendszeresen egyeztet az átszer
vezés felgyorsítása érdekében.
A rendelet-tervezet szerint a testület „felhívja a polgármestert 
és jegyzőt, hogy az ingatlanértékesítési bevételi terv 
teljesíthetősége érdekében a szükséges intézkedéseket 
tegyék meg, egyidejűleg készítsék elő összönkormányzati 
szinten a lehetséges létszámleépítést, továbbá a harmadik 
személyek által ellenszolgáltatásért végzett szerződések 
felülvizsgálatát. "
Hitelfelvétel hulladéklerakóra: 18.000.-eFt;
melegvíz: 14.000.-eFt;
temető: 4.000,-eFt;
az adóbehajtás (be nem fizetett adók!) tervezett összege: 

7.000,-eFt; 

működési *C’ hitel: 
ingatlanértékesítés: 
könyviári szoftver vásárlás:

15.158.-eFt;
29.007.-eFt;

220,-eFt.

Dr. Kral László a változások közül kiemelte, hogy ..a 
Polgármesteri Hivatalnál nincs béremelés és a Műszaki 
Ellátó Szolgálatot (MÉSZ) minél előbb ál kell szervezni 
Kft-vé. A költségvetési tervezetben csak az első négv 
hónapban szerepel. “ ..A zártkerti vízmüvet át kellene adni 
a l íziközmü Kft. kezelésébe. " ..Az étkezési jegy egységesen 
1400 Ft/dolgozó, ha fél hónapnál többet van távol, akkor 
az adott hónapra nem jár. ” A szakszervezetek kérése volt 
a 2.000 Ft bankkártyapénz megadása.
Gyenes László hozzászólásában megjegyezte, hogy ..nehéz 
tudomásul venni a lakosságra nehezedő újabb terheket,,. 
Kifogásolta a kommunális adó összegének a költségve
tésben való szerepeltetését, hisz az erre vonatkozó rendelet 
még cl sem készült. „A túrái embereket elsősorban az utak 
állapota izgatja; miért fizetnek különböző adókat, ha a 
megfelelő utakra nem jut pénz? " \ gy akran elhangzó fel
vetésre Tóth István polgármester válaszolt: „Naponta 
kérdeznek az útról, ismerem jól ezt a problémát. Az utak 
szilárd burkolattal való ellátását azonban sem az önkor
mányzat, sem a lakók nem képesek önerőből megoldani. 
Csak egy olyan kedvezményes hitelkonstrukció jelentene 
megoldást, mint amilyet a közvilágítás korszerűsítésére 
kapott az önkormányzat. " k költségvetéssel kapcsolatban 
azt liangsúlyozta. hogy ,jta nem teremtjük elő a működéshez 
szükséges összegei, akkor feladatokat kell elhagyni. De ha 
megszüntetnénk, pl. a jelenlegi orvosi ügyeleti rendszert, 
akkor igen jelentős összeget takarítanánk meg, de ez súlyosan 
érintené a lakosságot”.
Dr. Král László arra hívta fel a figyelmet, hogy „azon kell 
gondolkodni, hogyan lehetne több pénzt szerezni, de arra 
sem árt gondolni, hogy mi lesz akkor, ha valamilyen 
tervezett bevétel nem valósul meg?” Tóth Zs. István 
javasolta, hogy „a Képviselő-testület kéthavonta kapjon 
tájékoztatást a tervezett bevételek ill. kiadások alakulásáról” 
A költségvetési javaslatot /Nagy/ Tóth István, a Pénzügyi 
Bizottság elnöke a bizottság nevében elfogadásra ajánlotta. 
A képviselők számára egyértelmű volt, hogy a kemény 
szigorításokat tartalmazó költségvetést „nehéz elfogadni, 
de meg kell szavazni”, hisz az ellenkező esetben működés
képtelenné válna az önkormányzat és intézményei. A 
szavazás után Dr. Král László megbízott jegyző röviden 
ismertette a könyvvizsgáló szakvéleményét.

A második napirend az önkormányzati rendeletek 
módosítása volt, melyet Dr. Král László megbízott jegyző 
teijesztett elő. Az clőteijesztés szerint a köztisztasági te
vékenységről; a folyékony hulladékok és szennyvizek ár
talmatlanításáról valamint a közterületek használatáról szóló 
rendeletben szereplő bírsági összegek jelentősen változnak 
Pl.: a köztisztasági rendeletben szereplő büntetési összeg 3.- 
eFt-ról 30,-eFt-ra emelkedett. Elfogadta a testület azt a 
javaslatot is, amely szerint.. a korábban létesített szikkasz
tókat, zárt tárolókat a tulajdonosoknak 2 éven belül meg 
kell szüntetnie, a meglévőt nem használhatja. ”
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Előteijesztés készült a piac-, illetve vásártér környéki 
reklámozási tevékenység megszervezésének előkészí
tésére A döntés értelmében pl. a vásártér keleti szárnyán, 
mindkét oldalon 1.5 m - 2 m magasságban reklámhordozó 
tábla helyezhető el. A reklám diját a Polgármesteri Hivatal 
költségvetési szervnél lehet befizetni.

A költségvetési rendelet szellemében vizsgálatra 
került az önkormányzati ingatlanvagyon hasznosítható
sága. Ez a kérdés már évek óta napirenden szerepel, az 
átfogó koncepció nem készült el. most a pénzügyi helyzet 
miatt felgyorsultak az események. Vállalkozás céljára 
értékesíthető: az Ipartelep maradék területe, a Tüzép 
melletti telek és a Tsz-től szerződéssel átvett területek. A 
bérlakások és egyéb ingatlanokról a Településfejlesztési 
Bizottság állásfoglalásának ismeretében dönt a testület.

Tóth István polgármester tájékoztatta a kép
viselőket, hogy a jegyzői pályázatra nem volt jelentkező. 
Kérdésre válaszolva elmondta, hogy csak a Belügyi Köz
lönyben jelent meg a hirdetés. A testület döntése értelmében 
úja ki kell írnia pályázatot, melyet napilapban is meg kell 
jelentetni. Az egyebek között döntött még a testület fel
lebbezésről. telekügyekben valamint arról, hogy a képviselők 
március 7-én délután faültetési akcióban vesznek részt a 
tervezett Millenniumi Emlékparkban. A polgármester 
tájékoztatójában elmondta még, hogy március 21 -én Túrán 
kihelyezett ülést tar a Pest Megyei Közgyűlés Környezet
védelmi Bizottsága

2000. február 29.
K.J.

AKTUALITÁSOK, KÖZÉRDEKŰ INFORMÁCIÓK

TMi István polgármester úrral tavaly több írben beszélgettünk 
a kézség aktuális éolgalról. Az utóbbi hónapokban ei elmaradt, 
tálén Ültek Is hiányolták. Most lelúltthtk” a rovatot. Egy feltörést 
okozó, valamint egy Örömteli téma került terítékre ezúttal: ai 
Idol költségvetés alakulása és a hőforrás kút, ahol komoly 
előrelépés történt

Napirenden a költségvetés és a melegvíz
Mikrofonvégen a polgármester

- Kezdjük a nehezével: februári számunk
ban a képviselő-testületi ülésekről való 
tájékoztatót olvasva feltűnhetett a napi
rendi pontok között a költségvetés újra
tárgyalása, illetve a meglepően baljóslatú 
hangvétel, ami ezzel kapcsolatban a sorok 
között érezhető volt. Az első tervezet
ben a bevételek és a kiadások tekin
tetében - leegyszerűsítve - 125 millió 

forintos hiány jelentkezett, amit aztán sikerült lefaragni 50 millió környékére. Adódik a kérdés: hogyan alakult 
ki ez a helyzet, ki vagy mi tehető felelőssé?
- Én nem úgy fogalmaznék, hogy' hiány alakult ki. hanem az igények voltak egy kicsit magasabbak. Az elmúlt években 
megszokta mindenki, hogy ezeket az igényeket, ha nehezen is. de mindig ki tudtuk elégíteni. Ez az év új helyzetet 
hozott. Tudvalevő, hogy a személyi jövedelemadó helyben maradó része relatívan csökkent, összességében 13 %-kal 
kapott csak többet az önkormányzat, mint tavaly. Ez sem az energia-, sem a bérköltségeket nem fedezi, miközben 
törvényi előírás van bérfejlesztésre a közalkalmazottaknál. Nincs más választásunk, mint megvizsgálni a nem kötelező 
jellegű kiadási oldalt melyek azok a területek, ahonnan még át lehet csoportosítani a költségvetés egyensúlya érdekében. El 
kellet gondolkodnunk azon is. mely önkormányzati szervezetek gazdálkodása lenne célszerűbb vállalkozási formában
- Például...?
- Például a MÉSZ, ahol ez az. ipari tevékenység intézményi szinten nem elég hatékony. Nem tudjuk gazdaságosan 
üzemeltetni. Vállalkozóként megbízással foglalkoztathatnánk, persze csak ameddig a "takarónk ér". Úgy gondolom, 
amikor a képviselő testület ezt belátta, helyesen döntött a műszaki feladatok egyedi megrendelésekkel történő 
ellátásáról a mostani nem kifizetődő működés helyett.
- Az idei költségvetésnek több változata is készült, mivel racionalizálni kellett a kiadási oldalt, magyarul le kellett 
faragni a juttatásokat Az egyik kéz elvesz, hogy a másik adhasson. Mily en területeket érint ez, honnan "szívódik el" a pénz?
- Ahogy mondtam, nem lesz elvonás, csak olyan pluszokat nem tudunk adni, melyeket az előző években még 
kigazdálkodtunk. A legrosszabb helyzetben a köztisztviselők vannak, náluk nemhogy bérfejlesztés nem volt, hanem 
egy éb juttatásokat is meg kellett szüntetni. Tehát szó sincs arról, hogy' intézményeink létét fenyegetné veszély, sőt olyan 
nem kötelezően önkormányzati üzemeltetésű intézményt, mint pl. az Időskorúak Otthona sem adtunk vissza megyei 
hatáskörbe. Szigorú és ésszerűsítő gazdálkodást kell folytatnunk. Ha csak azt veszem, hogy a gyermekvédelmi 
támogatások 30%-át kivette a zsebünkből az állam, már ez az egy' tétel is milliókat jelent. Erről nem a képviselő-testület 
tehet, az önkormányzatnak ilyenkor saját bevételeinek terhére is fizetnie kell.
- A tájékoztatóban szerepelt a "kintlévőségek behajtása". Melyek ezek?
- Gépjárműadó és iparűzési adó, valamint a csatornahálózat támogatása, itt is gond van a lakossági visszafizetéssel. 10- 
12 millió forintos kintlévőséget kellene behajtanunk. Ezek az önkormányzat részéről jogos követelések, amit egy jó 
szakembernek (jegyzőnek) kezelnie kell. Nehéz feladat.
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AKTUALITÁSOK, KÖZÉRDEKŰ INFORMÁCIÓK

- Szóba került, hogy - más településekhez hasonlóan - helyi adót vezetnek be Túrán is. Ez lenne az ún. 
kommunális- és telekadó. Mit kell erről tudni?
- Nyilvánvaló, hogy a költségvetés tervezésekor több lehetőséget meg kell vizsgálni. Bármilyen újdonság bevezetése 
előtt természetesen elemzésre van szükség, de igaz, hogy felmerült ennek a gondolata is. Kérdés, hogy terhelhető-e a 
lakosság helyi adóval, amit a rendszerváltás óta oly sok helyen létrehoztak, és amit nekünk eddig sikerült elkerülnünk. 
Csak olyan bevételhez szeretnénk jutni, anünek létét a lakosság is megérti, elfogadja. Pl. ha valamilyen formában az 
útépítésre sikerülne hitelkonstrukciót kidolgozni, akkor nem adóval sújtanánk, lianem támogatásával vonnánk be a 
lakosságot a közterhek vállalásába A csatorna- és vízhálózathoz hasonlóan kamattámogatás igénybe vételével, és a 
lakosok hozzájárulásával tudnánk így fejlesztésekhez fogni, amit gondolom, a turaiak is jobb szívvel vennének, mint 
egy helyi adót.
- Mondom tovább: mit jelent az, hogy a "gázközmű-vagyon hiányzó részét be kell hajtani"?
- Ezzel kapcsolatban nincs már semmiféle kintlévősége az önkormányzatnak, akik rá szeretnének csatlakozni a 
gázhálózatra - már nem sokan vannak - befizették a 35ezer forintot. A gázközmű-vágyon azt jelenti, hogy az 
önkormányzatok a területükön lévő vezetékek rá eső részéért az államtól visszatérítést kapnak (elvileg), mivel a 
szolgáltató ezzel nyereséget termel. Egyelőre erről csak tárgyalások folynak, csak jövőre derül ki - ha kiderül -. hogy 
mekkora összegről van szó. Jó lenne, ha megkapnánk ezt a pénzt, és mondjuk az úthálózat fejlesztésére fordíthatnánk.
- Hogyan érinti a "derékszíj-politika" az idei évre tervezett nagyberuházásokat? Gondolok itt a temetőre, 
emlékparkra, hulladéklerakó beindítására, a városi cím újbóli megpályázásához szükséges fejlesztésekre, 
központ rendezésére stb.?
- A fejlesztések fedezetét hitelként kellett beállítani, a hitelkérelem folyamatban van.
- ...És honnan lesz "hitelünk"?
- A hitelt bankok adják, amik vizsgálják az önkormányzat gazdasági, szervezeti stabilitását, a képviselő-testület 
működőképességét, az ingaüanok terhelhetőségét. Az említett beruházásokat mindenképpen el kell indítanunk, illetve 
folytatnunk kell. A temetőben pl. a talajvíz az ásott kutakban 40 cm-rc van...
- Sőt a sírgödrök alján is felbukkan a víz...
- Sajnos a sírok is ilyen talajvízben vannak. Aki felelősen gondolkodik, nem kérdezheti meg ezek után, miért szükséges 
minél előbb az új temető kialakítása. A hulladéklerakó beindításához is tartalmaz a költségvetés egy bizonyos összeget, 
illetve újra kaptunk a Környezetvédelmi Alaptól támogatást e célra. De ahogy mondtam, éppen a fejlesztések pénzügy i 
fedezetét kell különböző módon - ingatlanértékesítéssel, hosszú távú hitelkonstrukcióval - megteremtenünk. 1998 
őszétől vízben áll az ország vagy említhetném a tiszai halpusztulást: ez nem várt helyzetet eredményezett, nyilván a 
központi költségvetés sem tud többet adni. A mi fejlődésünk is lassúbb lesz emiatt Másokkal együtt nekünk is meg kell 
értenünk, és el kell fogadnunk, hogy' ha nem tudunk a saját lábunkra állni, befektetőket szerezni, a meglévő 
adottságainkat kiaknázni, akkor a következő évek még nehezebbek lehetnek. Milliárdos beruházásokat ezért senki ne 
váljon a közeljövőben az önkormányzattól, jó. ha néhány milliót meg tudunk mozgatni.
- Néhány milliós beruházás volt pl. a hőforrás kút felújítása is, a másik témánk. Pályázaton nyert pénzből és 
költségvetési kiegészítésből mostanra új kútfejet szereltek fel, illetve végigcsövezték azt a százméternyi 
szakaszt, amely korábban nem volt kialakítva, ezért beomlott. Tudomásom szerint a felújítás összege mára 
elérte a 18 millió forintot. A vízminőségi vizsgálatok tartanak, és megjelentek az első érdeklődők is...
- Először is helyesbíteni szeretnék, mert ez a több helyen megjelent 18 milliós információ nem egészen pontos. Amikor 
a kút helyreállítását indítottuk. 7 és fél millió forint plusz ÁFA költséget jelentett, és csak ehhez képest "jött be" mintegy 
8 milliós többlet mert kiderüli hogy az utolsó 150 méteren a csövezés hiányzik. Ahhoz, hogy a kút megbízhatóan üzemeljen, 
és ne jelentsen veszélyt a környezetére, vállalni kellett a többletkiadást. Megérte a befektetés, az első hírek szerint a víz 
továbbra is gyógyvíz minőségű. Ha ez a beruházás nem történik meg, legfeljebb 60 °C-os strand kialakításában gondolkod
hattunk volna. A kútfúrók március közepén elvonulnak gépeikkel a helyszínről. A kút zárható lesz, illetve bármikor 
újraindíthatóvá válik. Már csak egy komoly befektető hiányzik, aki a községgel együtt gondolkodva többszörösen hasznosítja a 
hőforrás vizét, és hajlandó erre pénzt áldozni. Végleges értékelést azonban csak hetek múlva adhatunk, amikor a 
laboratóriumi mérések eredményei megérkeznek. Bízom benne, hogy a Környezetvédelmi Minisztérium és a Turisztikai 
Alap pályázati kiírásain pedig a közeljövőben a még hátra lévő munkálatok költségeinek egy részét el tudjuk nyerni.
- Nem titok, hogy’ polgármester úr már tárgyalt befektetői csoportok képviselőivel. Milyen ötletekkel jönnek az 
érdeklődők, és ehhez képest milyen elképzelései vannak az önkormányzatnak?
- A mi elképzelésünk tulajdonképpen évek óta készen van. ezért született az Alsó-Galga Menti Fejlesztési Program, és 
ezért vagyunk tagja többek között a SAPARD programnak is. Amennyiben komoly érdeklődő érkezik hozzánk, mi már 
kész tervvel tudunk előállni. Gyógy fürdő és üdülőfalu létesítésében gondolkodunk, és az előzetes tárgyalások alapján 
mondhatom, hogy a befektetők is. Hangsúlyozom azonban, csak a laboratóriumi munkák elvégzése után tudunk 
konkrétan tárgyalni.
- Akkor az immáron újjáéledő remények jegyében várjuk az eredményeket, a fejleményekről pedig
tájékoztatjuk majd a hírlap olvasóit. Köszönöm a beszélgetést! Tordai László
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AGRÁRTÁMOGATÁSOK 2000
Rövid tájékoztatónkban felhívást kívánunk közre adni a mezőgazdasági termelésben érdekelt vállalkozók részére.
Fontos tudni, hogy a mezőgazdasági termeléssel összefüggésben a kormány módosította az agrártámogatás 
igénybevételével összefüggő adatszolgáltatásról cs nyilvántartásba vételről megalkotott 236/1998. XII. 30. Korín, 
rendeletét a 14/2000. (II. 11.) sz. rendeletével.
A módosítás értelmében a termelő a támogatásokat csak abban az esetben veheti igénybe, ha és amennyiben a rendelet
1. sz. mellékletében szereplő, és a falugazdásznál beszerezhető adatlapon gazdasági tevékenységéről beszámol, 
valamint a 2. sz. melléklet alapján tett nyilatkozatával hozzájárul, hogy a földhivatal a hozzájuk benyújtott 
földhasználati lapok adatait kérésre az FVM Pest Megyei Hivatala részére átadhassa.
Az adatlapot 2 példányban kell kitölteni, és évente egy alkalommal, de legkésőbb május 3 i-ig kell az FVM Hivatalhoz - 
illetve kizárólag erdészeti tevékenység esetén az illetékes erdészeti igazgatósághoz - beküldeni.
Fontos tudni, hogy támogatás igénybevételére csak a nyilvántartási szám birtokában van lehetőség, és azt is. hogy a 
korábbi bejelentkezés az idei kötelező adatszolgáltatást nem helyettesíti.

Tisztelt Vállalkozik!
Megjelent a földművelésügyi és vidékfejlesztési miniszter rendelete az agrárgazdasági célok 2000. évi költségvetési 
támogatásáról.
A támogatás részletes szabályait a 6/2000. (II. 26.) FVM rendelet tartalmazza.
Sajnos határozottan állítható, hogy a mezőgazdaság számára az FVM által eredetileg kért 413 milliárd forint 
keretösszeg is kevés lett volna a fennálló problémák kezelésére. Bár a minisztérium korábban azt ígérte, hogy alapvető 
változások nem várhatók a rendszerben, a forráshiány jó néhány ponton mégis rá kényszerítette a tárcát elképzeléseinek 
módosítására. A korábban prioritásként kezelt célokra az FVM vagy kevesebbet költ, vagy más módszerrel, pl. 
különféle hitelkonstrukciókkal próbál pénzt teremteni.
A tárca elsősorban a kistermelőket és a családi gazdaságokat szerette volna kiemelten támogatni, és bár ez a ccl a 
rendeletben így is tetten érhető, mértékében azonban elmarad a tervezettől. A földalapú támogatások mértéke is 
csökken, és szintén kevés jut a túlélési esélyeket növelő beruházásokra is. Forráshiány miatt nem lesz lehetőség több, a 
rendeletben megfogalmazott és támogatott cél egész évben történő folyamatos finanszírozására.
Természetesen egy rövid híradásban nem kerülhet bemutatásra a támogatási rendszer, de talán ez a rövid 
figy elemfelkeltés minden érintettet arra ösztönöz, hogy a vonatkozó jogszabályok tartalmát minél előbb mcgismcíjc. 
Munkájukhoz bizonyára jelentős segítséget tud nyújtani Pintér Ferenc falugazdász.

Túra, 2000. március (Nagy) Tóth István

FELHÍVÁS
A Galgamenti Szövetkezet igazgatósága tisztelettel 

kéri azokat a földtulajdonosokat, akik kárpótlási 
árveréseken földtulajdonhoz jutottak, szíveskedjenek 
a haszonbérleti szerződések adatainak pontosítása 

érdekében a Gödöllői Földhivataltól kapott tulajdonjog 
bejegyzéseket tartalmazó határozatot a szövetkezet 

központi irodáján bemutatni, lehetőség szerint 
2000. március 30. napjáig.

A fend kedvéért h angsuly ózzuk sehát, nem a kárpótlási 
áverésen kapott jegyzőkönyv vagy térkép bemutatása 
szükséges, e helyet! akésőbb, postai úton kézbesített 
át ’eg^zmisfett hááozá’-ot kérjük hozzak magukkal 

Egyúttal lehetőség lesz az űn. 
földhasználati bejelentési lapok aláírására.

Túra, 2000. március 14. IGAZGATÓSÁG

TÁJÉKOZTATÚ
az agrárgazdasági célok 2000. évi 

költségvetési támogatásáról
AZ AGRÁRTERMELÉST SEGÍTŐ TÁMOGATÁSOK ”

1. Földalapú növénytermelési támogatás

1,00-300,00 Iia külterületi szántót használó gazdál
kodó veheti igénybe, aki búzát, rozsot, tritikálél 
árpát, kukoricát (kivéve silókukorica), rizst, szóját, 
szárazborsót, dohányt repcét, napraforgót burgonyát, 
tökmagot és fénymagot termel;
300,(X) ha felett a 17 AK/ha alatti területek használója;
1 ha feletti szántóföldi zöldségtermelést folytat;
0,5 ha-nál több gyümölcsüst, szőlőt művel; 
gyepterületet vagy halastavat használ;
termő gyümölcsös, szántóföldi zöldség vagy hibrid 
vetőmag termőterületre öntözővizet használ.
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Feltételek: földhasználati bejelentés, regisztráció, nyilatkozat 
a Nemzeti Agrár-Környezetvédelmi Program betartásáról, 
vízgazdálkodási érdekeltségi hozzájárulás befizetése, öntö
zésnél vízjogi engedély, fémzárolt vetőmag-, műtrágya-, 
növényvédőszer használata, termékértékesítési szerződés 
vagy nyilatkozat a termék saját gazdaságban való fel- 
liasználásról. Előző évi álbevétel 20 ha-ig legalább 50 eFt/ha, 
ezt meghaladóan a mezőgazdasági árbevétel az összes 
árbevétel legalább az 50%-át élje el.

A támogatás mértéke:
Használt terület (hektár) Támogatási összeg 

Ft/hektár
Szántó 1.00-20,00 8000
Szántó 20.01-50,00 6000
Szántó 50,01-300,00 4000
Szántó 300.00 felett 
17 AK alatt 3000
Szőlő-gyümölcsös 8000
Szántóföldi zöldség 8000
Gyep 3000
Halastó 3000
Termő gyümölcsös és 
szántóföld zöldség, Felhasznált vízmennyiség
valamint hibridvetőmag 3 Ft/m1 2
előállítás területének 
öntözése

1, Éven belüli lejáratú forgóeszközhitel kamattámogatása

A. jegybanki alapkamat 40%-a, közraktárba tett búzára, 
takarmánykukoricára közraktári jegy alapján 100%. A 
jegybanki alapkamatot legfeljebb 3%-kal haladhatja meg 
a teljes hiteldíj. Integrátor is igényelhet kamattámogatást, 
amit köteles továbbadni integráltjai részére. Elemi 
csapással sújtott termelő további 25% kamattámogatást 
kap. Tovább él az állami kezességvállalás 20.000,-Ft/ha- 
ig gabonafélék termelésénél.

2. Éven túli (3-6 éves) lejáratú forgóeszközhitel 
kamattámogatása a jegybanki alapkamat átlag 50%-a. 
A kamat mértéke nem haladhatja meg a jegybanki 
alapkamat 4% mértékét.

A támogatási kérelem május 31-ig benyújtható az FM 
Hivatalba. 1,00-300,00 ha között gazdálkodó - az arra ki
jelölt forgalmazóktól - kamatmentes áruhitelt vehet fel vető
magra 6.000,-Ft/ha -, P és K műtrágyára 6.000,-Ft/ha 
növényvédőszerre 3.000,-Ft/ha értékig.

2. Az állattenyésztési támogatás

Nőivarú tenyészállat a 2000. január 01-i induló létszámmal, 
2000. szeptember 30-ig szintentartási kötelezettség-válla
lással, állomány-fenntartási támogatással:

hústermelésre beállított tehén 20.000, -Ft
hat hónaposnál idősebb, meg
jelölt és nyilvántartásba vett 
csikóval rendelkező közhasznú 
kanca

20.000, -Ft

hat hónaposnál idősebb, meg
jelölt és nyilvántartásba vett 
csikóval rendelkező angol 
telivér, vagy ügető kanca

60.000,-Ft

anyajuh/anyakecske és 2000. 
május 31-ig 6 hónapos kort 
betöltő jerke és gödölye

1.200,-Ft

Vemhesüsző-állomány növelésének támogatása 2002. 
december 31-ig tartási kötelezettség-vállalással intervenciós 
telepről származó hústermelésre történő vemhesüsző 
beállítása után 45.000,-Ft/egyed támogatás igényelhető.

Tenyészkoca-állomány minőségi cseréjének támogatása 
2000. január 01-i induló létszámra, 2002. december 31-i 
tartási kötelezettség mellett az alábbi:

Tenyészsüldő index Támogatás mértéke
95-104 8.000,-Ft/kocasüldő
105-114 11.000,-Ft/kocasüldő

115, illetőleg feletti 15. OOO.-Ft/kocasüldő

Az állomány fenntartási támogatást május 31-ig, a többit 
november 15-ig lehet igényelni az FM Hivatalnál.
Méhcsaládra 1.000,-Ft/család, méhanya beállításra 850.- 
Ft/anya támogatás igényelhető.

Baromfi-szülőpártartás támogatása
tyúkfélék és pekingi típusú kacsa 100,-Ft
pulyka és barbarie kacsa 200,-Ft
lúd és mulard kacsa 500,-Ft

Hímivarú tenyészállatok támogatása 
Tenyészkan tenyészsüldő index alapján

Indexpont Támogatás mértéke
105-110 10.000,-Ft/egyed
111-115 15.000.-Ft/egyed
116-120 20.000,-Ft/egyed

121, illetőleg a felett 25.000,-Ft/egyed

Tenyészkos, tenyészkecskebak:
Indexpont Támogatás mértéke

90-100 15.000.-Ft/egyed
111-130 20.000,-Ft/egyed

131. illetőleg a felett 25.000,-Ft/egyed

Szarvasmarha, sertés, juh és kecske mesterséges megter
mékenyítésére is lehet támogatást igényelni. Hal tenyész- 
anyag felhasználásának támogatása 70,-Ft/kg. 
Tenyésznövendék-nyúl támogatása 2.000,-Ft/db.

AGRÁRFINANSZÍROZÁS TÁMOGATÁSA
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SZAKTANÁCSADÁS DÍJÁNAK TÁMOGATÁSA

Az eves 1 millió árbevételt cl nem érő regisztrált termelők 
csoportos formában kaphatnak ingyenes szaktanácsadást.
A Szaktanácsadói névjegyzékben szereplők állal adott 
szaktanácsok díja után az alábbi támogatás igényelhető:

Az éves 
árbevétel eFt

Támogatás felső 
határa Ft/év

Támogatás 
mértéke %

1.000-5.000 75.000 75
5.000-15.000 100.000 50
15.000-30.000 125.000 25

; 1999. májusában törvényt alkotott az ' 

általános mezőgazdasági összeírásról. Az 1999. évi XLVL tv. 
rendelkezése értelmében Magyarországon 2000. áprilisában 
teljes körű általános mezőgazdasági összeírásra kerül sor. A 
számlálóbiztosok a felvétel során az egyéni gazdálkodók 
körében adatokat gyeiének a földhasználatra, az állatállo
mány nagyságára, a gép- és állóeszköz állomány összetéte
lére, valamint a foglalkoztatási viszonyokra vonatkozóan. 
Az összeírást a Központi Statisztikai Hivatal Budapesti és

A MEZŐ- ÉS ERDŐGAZDASÁGI BIZTOSÍTÁS DÍJÁNAK 
TÁMOGATÁSA 30%

Nem biztosítható elemi károk enyhítésére a kár bekö
vetkezését követő 5 napon belüli bejelentés - a falu
gazdásznál - alapján lehet támogatást igénybe venni.

Pest Megyei Igazgatósága által megbízott összeírok végzik, 
akiket a hivatal megbízólevéllel és névre szóló igazolvánnyal 
lát el. A begyűjtött adatokat a hivatal bizalmasan kezeli, és 
csak az összesítés után, az adatok egyéni jellegének 
elvesztését követően hozza nyilvánosságra.
A sikeres lebonyolítás érdekében kérjük, hogy az
adatszolgáltatással is segítsék az összeírókat feladatuk 
eredményes végrehajtásában. KSH Bp-i Pest Megyei lg.

AGRÁRGAZDASÁGI BERUHÁZÁSOK TÁMOGATÁSA

Ültetvény-támogatás kérelem alapján.

Támogatási cél Alaptámogatás Kiegészítő 
támogatás

Kamattámogatás

A szőlő, gyümölcsös és az egyéb ültetvények telepítésnek, 
tovább a szőlőültetvények felújításának támogatása 

árutermelő ültetvények telepítése 50 5 40
árutermelő szőlőültetvények felújítása 25 40
üzemi törzsültetvények telepítése 60 * 40

"Géptámogatás" kérelem alapján:
Sor
szám

Támogatás célja Támogatás 
mértéke

Összes beszerzési költség naptári éven belül 
(millió Forint)

Kamat
támogatás

0-10 10-50 50 fölött %
1. Új mezőgazdasági erő- és 

munkagépek vásárlása % 30 25 20 40
2. Új technológiai 

berendezések vásárlása % 30 20 25 40
3. Mezőgazdasági gépek 

lízingelése % 25 40
4. Mezőgazdasági gépek 

felújítása % eFt 50%. legfeljebb 400 eFt

Birtok összevonási célú termőföld vásárlásának támogatása 20% vásárlást követő 60 napon belül pályázati úton.

Az új hitelkonstrukciók ismertetésére a Korm.rendelet megjelenése után kerül sor. Ebben a konstrukcióban lesz 
támogatva az új típusú szövetkezet és a fiatal agrárvállalkozó is. Az építési beruházásokra a SAPARD programból lehet 
támogatást igényelni az év II. felében. Részletes felvilágosítás a körzeti gyűléseken és a falugazdászoknál igényelhető.

MEZŐGAZDASÁGI TÁMOGATÁSOKKAL KAPCSOIATOS TÁJÉKOZTATÓ LESZ A TÚRÁI MŰVELŐDÉSI HÁZBAN
2000. március 25-én 17 órakor, előadó: PINTÉR FERENC falugazdász. Aki nem tud megjelenni, 

további információt a fogadónapokon (hétfő és szerda 8-12 óráig) szerezhet be a Polgármesteri Hivatalban.
Pintér Ferenc - falugazdász
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KÁBELTELEVÍZÚ-AiöveúUa?
A napokban a kezembe került egy szórólap, amely hatalmas 
betűkkel hirdeti a tural kábeltelevíziói. Mivel már sem 
egyszer napbenúen szerepelt ez a téma, úgy gemfebam, 
érdemes lesz egy kicsit közelebbről megszemlélni a dolgot 
Felhívtam a lapon szereplő teieftmszámot, és utánalértam a 
tótóinak. Sikerült Is a társaság marketlngcsoportjának 
egyik munkatársával - Horváth Attila - egy beszélgetést 
lelelytatpom, amft most megosztok önökkel.

- Mit fed pontosan a Túrái Kábeltelevízió név?
- lúlajdonkcppcn ez egy globális informatikai 
rendszer, amelyen nem csak televízió-csa
tornák nézhetők. hanem a kétirányú digitális 
rendszernek köszönhetően az információs 
forradalom összes vívmánya használhatóvá 
válik az előfizetők számain. Gondolok itt első
sorban a számítógépes kapcsolatra kél ügyfél 
között vagy a Matáv monopólium megszűnése 
után lehetővé váló telefonálási lehetőségre. 
Egészen pontosan. Túrán egy olyan rendszer 
épülhet ki. amely elsősorban televízió- és

rádióműsorok szolgátatását kínálja, azonban a későbbiek folyamán - ha igény jelentkezik rá - internet, e-mail. hálózati 
játékok lebonyolítása, biztonsági rendszerek üzemeltetése is lehetővé válhat. Egyelőre azonban az igényfelmérést 
végezzük, és ennek kiértékelése során dől el. hogy valóban megvalósul-e majd.
- Meg lehet határozni egy létszámot, ami felett már érdemes belevágni ebbe?
- Nem igazán, mivel nem csak a létszám, hanem az érdeklődők területi elhelyezkedése is sokat számít Amikor a 
lehetséges előfizetőkről szóló információink meglesznek, a villamosmérnökünk kézbe veszi a térképet és berajzolja 
azokat a házakat, ahová „be kéne költöznünk”. Akkor eldönti egy' bíráló bizottság, hogy mi lesz ennek a kezde
ményezésnek a sorsa. Lehetséges az a felállás, hogy egy területről jelentkeznek, annyian. amiért már érdemes elindulnunk, a 
többi területről azonban nem. Természetesen nyitva tartjuk kapuinkat a többi lakó fele is. ugyanazokkal a feltételekkel, 
a későbbi csatlakozásra. A működtetésnél figyelembe kell venni igencsak súlyozottan a gazdaságossági szempontokat, 
liiszcn nem lehet 10-12 évet várni a profitra, hanem 2-3 éven belül nyereséget kell termelni, hiszen a technika fejlődésével a
liálózat fejlesztése is szükséges lehet.
- Főleg az idősebbek félnek tőle jobban, és leginkább azt a fő érvet lobogtatják, hogy „csak feltúrják megint a 
falut”. Milyen technológiával épül ki a rendszer?
- Csakis és kizárólag a meglévő villanyoszlopon terjeszkedne a kábel. Ennek is gazdaságossági okai vannak. így lehet a 
legolcsóbban kivitelezni. Egy optikai kábelen érkezik a jel a digitális számítógép vezérelte alközpontba, ahonnan egy 
körgcrincrc kerül, ami körbefut a falun és az egyes fogy asztók oda csatlakoznak be.
- Mi történik akkor, ha megvan a megfelelő igény a rendszerre?
- Pályázatot írunk ki a kivitelezésre és üzemeltetésre, természetesen az általunk már beharangozott feltételekkel. A 
legjobb ajánlatot tevővel leszerződünk, amennyiben a helyi önkormányzat áldását adja rá. Akkor, akár még az idei év során 
elkezdődhetnek a munkálatok. Mi nem szolgáltatunk mi a piackutatást végezzük, és megkeressük a legjobb ajánlatot a 
falu számára. Van már egy tervezett szolgáltatónk egy tőkeerős cég, amellyel régóta jó kapcsolatban állunk kölcsönösen 
megbízunk egymásban, de természetesen egy nyílt pályázaton mindenki részt vehet, akinek a lehetőségei adottak.
- Mivel indul cl a hálózat, mit szolgáltat elsőként?
- Elsőként a meghirdetett rádió- és televíziómüsorokat. valamint a hálózaton belüli digitális kommunikációt. Ez nem 
internetet jelent, arról még nincs szó. csak a hálózaton belül lévők közti adatcseréről. A későbbiekben természetesen
nyitottak vagyunk az internet felé is. de ehhez is meg
felelő igények kellenek.
- Szó van a szórólapon egy helyi televízióról is. Mit 
takar ez?
- Fenntartunk egy csatornát a helyi televízió számára is. 
ami induláskor egy 24 órás képújságot takar majd. Ez 
egy színvonalas nem teletext, hanem a Gyöngyösi VTV- 
ben látható színes háttérképes újságot jelent majd. Ha a 
rendszer bővül, arra is van esély, hogy a szolgáltató 
partner lesz egy stúdió és saját műsor létrehozásában is. 
Ez azonban most még nagyon távolinak tűnik.

Én csak reménykedem benne, hogy megvalósul 
ez a kezdeményezés. A következőkben beszámolunk 
majd arról, hogy milyen eredménnyel zárult a felmérés.

- gago -
Elkeseredve tapasztaltuk, hogy a képviselők által 

elültetett facsemeték, melyek a millenniumi parkot 
díszítenék, egy-két napon belül megrongálásra kerültek.
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1. / Véleménye szerint miért szavazott Önnek bizalmat a lakosság a választásokon, és 
hogy érzi magát ebben a szerepkörben?
2. / Személy szerint mivel tudott eddig hozzájárulni a testületi munkához ill. a bizottsági 
feladatok teljesítéséhez elnökként vágj tagként?
3.1 Milyen közelebbi és távolabbi elképzelései vannak a ciklus végéig?
4. / Hogyan tudja összeegyeztetni képviselői teendőit egyéb munkájával, elfoglalt
ságával és a családi élettel?
5. / Eddigi tapasztalatai alapján vállalná-e újra ezt a megmérettetést?

KÁLNA TIBOR képviselő, a Kulturális-. Oktatási- és Sport Bizottság elnöke

1.)  1989. márciusa óta veszek részt a helyi közéletben. A Vigyázó Kör alapító 
elnöke voltam: azóta különböző szinteken, folyamatosan vállalok szerepet 
községünk társadalmi- és kulturális életében. Másfél évtizede lakóhelyemen élek és 
dolgozom. Tanárként, közéleti- és alkotó emberként naponta többszáz gyermekkel 
és felnőttel kerülök közvetlen kapcsolatba: ismerem helyzetüket, gondjaikat, 
vágyaikat, céljaikat: ők is ismernek engem. - Tudom, kimondott szavaim hitelének 
csakis tetteim adhatnak erkölcsi és szakmai fedezetet.
Képviselői közérzetem változó. Tudom, mit vállaltam: a közélet személyes 
konfliktusokkal és folyamatos stresszel jár: ugyanakkor az általam szolgált 
közösség szellemi és anyagi gyarapodását személyes sikerként élem meg. 
Hiszek a fejlődésben és az emberi alapértékekben - ezért csinálom.

2. ) A konkrétumok felsorolása előtt fontosnak tartom hangsúlyozni, hogy én a kollektív bölcsességben, az egyéni 
felelősségben és a csapatmunkában hiszek. Ezért vagyok (túráiként) büszke kulturális és oktatási intézményeink 
magas színvonalú munkájára és a Túrái Hírlapra. Ugyanakkor szomorú és csalódott vagyok a szűkös anyagi 
feltételrendszer miatt, melynek keretei között kénytelenek dolgozni. A Kulturális-Oktatási- és Sportbizottság 
tagjaként és vezetőjeként kiemelt jelentőséget tulajdonítok a készülő "Roma integrációs programnak", mely számos 
nehéz szociális helyzetű, tehetséges gyermek és fiatal "életesélyeit" javíthatja.
Az önkormányzat millenniumi biztosaként legfőbb feladatom a 2000- és 2001. év ünnepi eseményeinek 
koordinálása. Munkatársaimmal végzett összehangolt munka eredményeként milliós nagyságrendű pályázati 
pénzösszegekhez jutottunk: legkevésbé terhelve a lakosság életfeltételeit meghatározó költségvetési forrásokat.
A Túrái Millenniumi Napok megrendezésére június 24-25-én kerül sor. 24-cn (szombaton) délelőtt a túrái 
gyermekszervezetek és általános iskolás tanulók csapatai "kosztümös", történelmi harcijáték keretében mérhetik 
össze ügyességüket és elméleti felkészültségüket a "csontosparton". Ezt régi Galga menti népi játékok bemutatója, 
ill. versenye követi a Vásártéren (és környékén). Június 25-én (vasárnap, "Űrnapján") zajlanak a hivatalos 
áll ami-önkormányzati rendezvények és kapcsolódó egyházi szertartások. 16 órától a létesítendő Millenniumi 
Testvérpark területén veszi át polgármesterünk és a Túrái Zászlóanya a Millenniumi zászlót a kormány egyik 
tagjától. A zászló felszentelését követően közös világi- és egyházi szertartás keretében "adják át" községünk 
lakóinak a Tcstvérparkot és a Millenniumi emlékművet: majd a Túra történetét feldolgozó monográfia ünnepélyes 
bemutatására és átvételére kerül sor. 17 órától veszi kezdetét a hagyományos Juniális - kulturális, népművészeti 
fesztivál, melynek keretében látványos "show"-elemekkel gazdagított korhű kaszkadőr bemutatót és rendhagyó 
történelemórát tart az Árpád Népe lovascsoport. A helyszínen jurtasátor keriil felállításra, melyben a korabeli 
fegyverek, "bútorok", szerszámok és hangszerek megtekintése mellett IX.-XI. századi ékszerek, ötvöstárgyak 
régészetileg hiteles másolatai is megvásárolhatók 20 órától népi ihletésű, kultúrtörténeti rock-adaptáció 
bemutatójára kerül sor. Végezetül 21 órától "Regnum Marianum" címmel dramaturgizált történelmi allegóriát 
láthatunk, és ősi hangszereken ezeréves dallamok szólalnak meg. Az ünnepi estet tűzijáték zárja.
Önkormányzati, kulturális és idegenforgalmi delegációk jelezték részvételi szándékukat a hollandiai 
Wageningenből, Alsó-Ausztriából. Kelet-Szlovákiából és természetesen erdélyi testvérközségünkből is. A 
megjelent polgármesterek és idegenforgalmi szakemberek körvonalazhatják egy nemzetközi kulturális és 
turisztikai együttműködés kereteit, melynek révén községünk a térség és a határokon is átnyúló regionális 
kapcsolatok egy ik alközpontja lehet.

3. ) A fentiekben egyaránt utaltam a közelebbi és távlati elképzelésekre. Mindezeken felül szeretném, ha 
intézményeink hosszútávra megalapozott, koncepciózus, kiszámítható pénzügyi és szakmai feltétel rendszer keretei 
között működnének. Ez lesz bizottságunk munkájának legfontosabb fokmérője.

4. ) Munkatársaim valamint családom türelme és megértése révén.

5. ) Igen.
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LAKATOS GYULA képviselő, az Egészségügyi- és Szociális Bizottság tagja, a 
Településfejlesztési- és Környezetvédelmi Bizottság tagja

1. ) Talán azért, mert sokan ismernek már gyermekkorom óta. Szüléimét és tágabb 
családomat is tisztelik és szeretik faluszerte. Szívesen vállalok feladatokat a 
település érdekében.

2. ) Véleményem szerint az önkormányzati munka csapatmunka. Úgy gondolom 
tehát, hogy minden hozzászólás, javaslat, vita, meggyőzés - és végül a határozat 
hozatal az egész testületet minősíti.

3. ) Szeretnék jobban belelátni az önkormányzat ügyeibe. Azt tapasztalom, hogy 
nem mindig kapjuk meg (mi képviselők) a kellő információkat.

Az elkezdett munkálatokat ( pl.: melegvíz hasznosítása; kastély körüli ügyek rendezése; új temető megnyitása stb. 
minél gyorsabban és hatékonyabban végezzük, illetve be tudjuk fejezni. A falu infrastruktúrája (pl.: úthálózat 
fejlettebb legyen. A készülő Roma Ifjúsági Program segítségével a fiatalok (cigány és nem cigány) kulturális 
művelődési lehetőségeit szeretnénk kiszélesíteni.

4.)  A túrái általános iskola tanáraként bármelyik délutánomat ill estémet szabaddá tudom tenni, ha a testületi vagy 
bizottsági munkám úgy kívánja. Nagyon megértő feleségem van, aki magára vállalja ilyenkor az összes 
háztartással. gyermekneveléssel kapcsolatos feladatokat.

5.)  Bár sokszor fárasztó, mégis szívesen vállalnám újra a közfeladatot.

(NAGY) TÓTH ISTVÁN képviselő, a Pénzügyi Bizottság elnöke

1./ Nehéz erre a kérdésre pár mondattal válaszolni, mert ez annál lényegesen 
bonyolultabb. Éppen ezért tisztelettel előre is elnézést kérek a Kedves Olvasótól 
hogy a kérdéskörhöz kapcsolódóan álláspontomat részletesebben ismertetem. 
Szerintem, nem feltétlenül a bizalom kérdése volt az most sem és az eddigi 
demokratikus választások során sem, hogy valaki a testület tagjává váljon.
Bizonyára többen emlékeznek arra, hogy az 1990. évi választásokon is indultam, 
de akkor lúányzott néhány szavazat a testületbe kerüléshez. Akkor, és azóta is 
figyelemmel kísértem a választást, mint a település további működése, működtetése 
szempontjából fontos eseményt. Természetesen úgy vélem, nem lehet közömbös, 
hogy kik jutnak későbbi döntési helyzetbe.

A számok mindig beszédesek, ezért a következőkben ismertetek az előző 
képviselői választásokat bemutató néhány főbb adatot:

iftOlfl síj! ■■■ í . ...... 
1990. 5985 3157 37 869
1994. 6136 26X6 27 906
1998. 6225 2442 " 28 735

Egy szavazó által támogatott jelöltek adagos száma

A számadatokat még tovább lehetne elemezni, pl. megállapítható mintegy 25%-os csökkenés a részvételben, 
továbbá, hogy a leadott érvényes szavazatok száma még ennél is nagyobb mértékben, mintegy 38%-kal csökkent. 
Világosan látható tehát hogy egyre közömbösebb a lakosság jelentős része. Úgy gondolom, hogy akik elmentek, 
és elmennek szavazni, azok sem ismerik kellően a jelölteket.
Az interjúra készülve fellapoztam a Túrái Hírlap választási különszámát és utólag is az a véleményem - mint 
akkor -, hogy a közreadott bemutatkozás alapján igen nehéz helyzetben voltak a választópolgárok. Azt állítom 
ugyanis, hogy' a bemutatkozások egy része túl pozitív színben tűntette fel a jelölteket, sőt esetenként kontroll 
nélküli valótlanságokat, laza csúsztatásokat is tetten érhetünk. Az effajta bemutatkozás sem segíti a választást 
csak szavazásra ad lehetőséget.
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Valószínűleg azt is többen tapasztalták és tudják, hogy a listás szavazások esetében a sor elején lévőknek legalább 
20-.30%-kaI több esélyük van bekerülni a testületbe, mint azoknak, akik az abc sorrendjében a felsorolás végére 
kerülnek.
Nem lehet csodálkozni azon sem, hogy más ismeret, információ liiján - az előző választásokon - a valós közéleti 
súlyát, tényleges támogatottságát messze meghaladóan meghatározó szerepet kapott a Vigyázó Kör. Szeretném itt 
rögtön rögzíteni - mielőtt bárki arra gondol, hogy én itt a megnevezett civil szervezet munkáját bírálnám - nem ezt 
teszem, hiszen ők bizonyos vonatkozásban egy űrt próbálnak kitölteni, s munkájuk több vonatkozásban elismerést 
érdemel!’! Visszatérve az alapkérdéshez, nos engem személy szerint sem a bizalom, sem a kellő támogatottság 
érzete motivált. Erről 774 támogató szavazat esetén nem is nagyon lehet beszélni, hiszen ez a választásra 
jogosultaknak mindössze 12.43%-át jelenti. Gondolatom szerint ezt még tovább lehet bontani, a szándék szerint 
rám szavazókra és a "talán nincs jobb” elvűekre. No. de ebbe már ne menjünk bele.
Nem titkolom, hogy a Polgármester úr kérésére vállaltam a megmérettetést, és miután - a tisztelt szavazóim voksai 
által - bekerültem a testületbe, a magam módján próbálok annak hasznos tagjává válni.
A képviselő-testületi tagság innentől kezdve nem dicsőség, nem karrier, hanem szolgálat
Jó lenne a település népességmegtartó képessége, fejlődése érdekében annyit tenni, hogy a ciklus végén 
nyugtázhassuk: a bizalommal éltünk, és nem visszaéltünk!
Arra a kérdésre, hogyan érzem magam ebben a szerepkörben? - Nos erre két megközelítésből lehet válaszolni. Az 
egyik fontos tényező, a munkám, a képviselői feladatköröm megítélése, annak fogadtatása a képviselőtársak, az 
intézmények és a hivatali dolgozók részéről. Ez talán ma még nem mérhető. Egyébként pedig liálátlan feladatra 
vállalkoztam, amikor - a jelenlegi hiánygazdálkodásban - a pénzügyi bizottság elnöki tisztségét elfogadtam.
Ebben az lenne a legfontosabb, hogy a lakossági terhek jelentős növelése nélkül pénzügyi forrásokat találjunk a 
különféle feladatokra.
A jelenlegi kirovó-elosztó rendszerben sajnos nincs nagy mozgásterünk, tartalékaink felélésére kényszerít a 
hiány gazdálkodás?
Más oldalról az elmondottak miatt jelentős a kihívás is. remélem a cikluson belül is talán értékelhető, merhető 
eredménye lesz az elvégzett munkának.

2 / Nem vagy ok teljesen elégedett sem a testületi munkával, sem az általam vezetett bizottság teljesítményével, és 
talán mindebből egyértelműen következik, hogy a saját munkámmal sem. A feladatok magasabb szintű ellátáséi 
több szabadidői igényelne, s közben egy re nehezebb a munkahelyi feladatokat is maradéktalanul ellátni. Ráadásul 
nem vagyok politikus alkat. Sajnos olykor - indulatoktól sem mentes - bántó hangvételű vitáktól sem tudom távol 
tartani magam, kiváltképpen, ha egy-egy véleményt felszínesnek, megalapozatlannak tartok. Tudnunk kell - 
természetesen nekem is - illetékességünk határait, és megfelelő párbeszédre kell sort keríteni! Most úgy látom, 
hogy ez az, ami meg nehezen megy. Egyelőre nem mindenki fogadja még el. hogy bizonyos esetekben - fenntartás 
nélkül, bizalmi alapon - támogatni kellene az adott kérdéskör felelőseinek álláspontját. Talán furcsa dolog arra 
biztatni mindenkit, hogy gyakran tartson önvizsgálatot. Úgy gondolom, sajnos egy durvuló. lelketlen, önimádó 
társadalomban élünk, a "valósítsd meg önmagádat" hamis jelszó mellett kellene a helyes utat megtalálnunk.
Minden ember génjeiben lappang a szeretet, a lenni akarás, a segítés szándéka. ennek kiaknázásától függ képviselői 
tevékenységünk eredménye. Kívánom magunknak, segítsük egymást ahhoz, hogy egyre több sikerélményt 
könyvelhessünk el a képviselői munka során. Álláspontom szerint ezt többen nem ismerték még fel a képviselő
társak közül, mint ahogy' azt sem. hogy a munkánk eredménye elsősorban és kiemelten a Hivatal munkatársainak 
teljesítményétől függ. A Hivatal működésében meghatározó a polgármesteri és a jegyzői státusz, és ezek nem 
szétválasztható dolgok. Igen jó lehet az az állapot, amikor ezekben nincs aránytalanság. Amikor nem a polgár
mester helyettesíti a jegyzőt és fordítva.
Azt gondolom azonban, hogy a mostani testület sokkal nehezebb körülmények és feltételek között szervezettebben 
dolgozik, s számomra úgy tűnik, hogy színvonalasabb, alaposabb a bizottsági műhelymunka is!
A bizalom erősödése esetén ezek a pozitív folyamatok erősödhetnének!
Személy szerint én akkor tudnék hasznosabb tagja lenni a testületnek, és tudnám eredményesebbé tenni a 
bizottsági munkát, ha és amennyiben ehhez olyan támogatottságot kaphatnék tartósan, mint amit az elmúlt néhány 
hétben biztosított számunkra, számomra a Hivatal.

3./  Úgy' gondolom, nem én vagyok az egyetlen, akinek 1001 ötlete van. Tudok álmodozni én is. nem Akadémiát és 
Lánchidat építenék, mint gróf Széchenyi István, de jó lenne gyógyfürdőt, sportcsarnokot, telepített környezetbarát 
ipart stb. Tehát soha nem az ötletben van hiány.

Jelenlegi szerepünk sajnos ennél lényegesen prózaibb:
• Kiemelten út-és csatornaépítés, új temető;
• Javítani kellene a település lakosságmegtartó képességén.
• Telepíteni kellene munkahelyeket;
• Tovább kellene javítani az oktatás színvonalán, kiemelten gondolok itt a nyelvoktatásra;
• Örömmel adnék nagyságrendekkel többet sportcélokra.
• Örülök a Túrái Enekmondók sikereinek;
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• Tetszik a művelődési ház pezsdülő élete, a különböző 
kulturális és művészeti csoportok elismerést érdemlő 
próbálkozásai, és természetesen örömmel költenék 
mindezekre is sokkaksokkal többet ;

• A közerkölcsök romlásának leglátványosabb és leg
sajnálatosabb jele a közbiztonság romlása. Tragikusnak 
tartom, hogy a településen őrző-védő szolgálatot kell 
működtetni, még nagyobb gond, hogy lassan nem 
tudjuk őket kifizetni. Nem azért mert nagyon drága 
lenne, hanem azért, mert a költségvetésben nincs meg 
a finanszírozás fedezete. Visszaemlékezve gyermek
koromra. eszembe jut, hogy nem volt kapukulcsunk, 
és a bejárati ajtót is csak egyszerű "rigli" biztosította, 
mégis tudta a rászoruló kéregető, hogy neki a küszöb 
előtt meg kell állnia. Ez volt maga a közerkölcsön 
alapuló közbiztonság.

Tehát a gyermekeink, unokáink jövője érdekében egy' 
emberibb világ építésére kell minden energiánkat 
fordítani. Ehhez kérem mindazok további támogatását, 
akik eddig is megtiszteltek bizalmukkal, és másokét is, 
akik az általam képviselt gondolatokkal, elvekkel és 
normákkal azonosulni tudnak.

4. / Az utóbbival kezdeném: hál’ Istennek a család meg
értő. és minden támogatást megad ahhoz, hogy a testületi 
munkához kapcsolódó elfoglaltságot ne tehertételként, 
sokkal inkább egy' önként vállalt feladat kötelező teljesí
téseként foghassam fel.
Természetesen más oldalról is meg lehet közelíteni ezt a 
kérdést, hiszen nem mindegy, hogy a jövőben milyen 
életfeltételeket tudhatunk magunkénak. S ebből az aspek
tusból már akár saját érdekekről is beszélhetünk, vagyis 
nem kívülálló kritikusként hanem annak tudatában 
próbálom végezni a dolgomat, hogy ez életem, életünk 
szerves része.
Amennyiben a közösségi érdekeket is nézzük, nem lehet 
közömbös a munkahelyem és az Önkormányzat kapcsolata 
sem, hiszen a különféle vállalkozások működését a meg
hozott testületi döntések több oldalról befolyásolják.
Ugyanakkor nem tagadom, többször volt már olyan 
érzésem, hogy a másik helyen eltöltött idő kevés a fel
adataim ellátására. Előfordul, hogy több a teendőm, mint 
amit reálisan az adott időszakban el lehet végezni. Ezzel 
együtt a jövőbe vetett hit kell, hogy erőt, elszánást adjon 
mindnyájunknak, hogy közös összefogással és felelősség
vállalással új lehetőségeket tárjunk fel. s teremtsünk 
magunk előtt egy szebb jövőképet.

5. / Ez a kérdés talán még nem időszerű. Számomra a 
tényleges döntés meghozatala előtt valószínűleg fontos 
szempont lesz az, hogy mások mit gondolnak, mit 
mondanak az általunk végzett munkákról. A bizalomról, 
vagy bizalmatlanságról talán majd akkor lehet beszélni! 
Még egy nagyon fontos tényező biztosan befolyásolni 
fogja döntésemet, nevezetesen: egy ciklus tapasztalatával 
a hátam mögött érzek-e kellő erőt, lelkesedést a folytatásra?! 
Lesznek-e társak, akik hisznek a jövőformálás fontos
ságában??

Ezt valószínűleg jövőbeni sikereink, illetve kényszerűen 
megélt kudarcaink is befolyásolják.

TÓTH ZSIGA ISTVÁN 
képviselő, a Pénzügyi 
Bizottság tagja, a Tele
pülésfejlesztési- és 
Környezetvédelmi 
Bizottság tagja

ad.1. Az elmúlt válasz
tásokon is a Vigyázó 
Kör jelöltjeként indul
tam, melynek prog
ramja szerint pártpoli
tikától függetlenül a 

község lakosságának érdekeit szándékozzuk kép
viselni. Bizonyára ezzel sokan egyetértenek. Más
részt talán a szavazók egyéni ismeretség stb. 
alapján választottak.
ad.2. Az elmúlt tíz évben számos infrastrukturális 
beruházás valósult meg (szennyvízelvezetés, telefon, 
világítás korszerűsítése, új szeméttároló létesítése). 
Mint a Településfejlesztési- és Környezetvédelmi 
Bizottság tagja "álmodoztam” azon - ami a Vigyázó 
Kör programjában is szerepel hogy a Millennium 
körüli években nagyjából-egészében a község 
egész területén szilárd burkolatú útliálózat és 
járdarendszer épül ki. ami materiálisán is maradan
dó mérföldkövet jelentene Túra polgárai számára. Ez 
a lakosság nagy részének életnívóját tekintve egy 
civilizációs minimum a XX. század végén. XXI: 
század elején ahhoz is, hogy reálisan pályázhassunk a 
városi címre, tekintve, hogy már az Európai Unió 
küszöbén állunk. Viszont - a Pénzügyi Bizottság 
tagjaként - szomorúan kell látnom, hogy (ebben az 
évben legalábbis) a megfelelő központi és helyi 
források hiányában, árvizekkel, belvizekkel küszködve 
az önkormányzat rendkívül korlátozott lehető
ségekkel rendelkezik, és a fentiek megvalósítása 
csak a lakosság nagyarányú összefogásával és 
áldozatvállalásával történhetne, ami viszont a 
legtöbb családnak igen súlyos terhet jelentene 
Régóta foglakozik az önkormányzat a melegvíz 
hasznosításának gondolatával, eddig sajnos ered
ménytelenül. Jelenleg a kút "rendbetétele" folyik, 
sokmilliós költséggel. Véleményem szerint nem 
nagybefektetőkre kellene várni - ami eddig is hiába 
történt, és eredményessége a község számára is 
kétséges hanem helyi szinten (máshol is így 
történt!) "kicsiben" kellene a termálvíz hasznosítását 
megkezdeni, amivel talán belföldön-külföldön is 
jobban ismertté tehetnénk az itteni lehetőségeket. 
Viszont ennek elindításához is milliók kellenének.

ad.3. Az előző pontban leírtakat forszíroztam eddig is. 
és ezután is ez a szándékom.

ad.4. Akit képviselővé választanak, annak tisztában 
kell lennie azzal. hogy a testületi, bizottsági ülések, 
azokra való felkészülés nem kevés időt vesz igénybe. 
De ha az ember vállalja ezt a fontos feladatot, cs 
lelkiismeretesen akaija végezni, időt és fáradtságot 
nem szabad sajnálnia.

ad.5. A realitások talaján állva, de optimista szem
lélettel azt mondom, hogy' igen.
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BÉKÉSI ISTVÁN képviselő, az 
Egészségügyi- és Szociális Bizott
ság tagja, a Kulturális-, Oktalási- 
és Sport Bizottság tagja

1.) Érzésem és reményeim szerint 
azért kaptam bizalmat (és egy
úttal köszönöm is a nagy számban 
rám szavazók bizalmát), mert a 
falu lakosainak nagy része ismer, 
hisz több mint 30 éve tanítok a köz
ségben (sokan pedig gyermekko
rom óta ismernek, hisz túrái szüle
tésű vagyok), és ezek szerint eddigi 
tevékenységemmel elégedettek.

Ez a bizalom egyúttal nehéz teher is, hisz számomra még elég 
szokatlan a képviselői munka, és egyáltalán az önkormányzat 
tevékenysége (a rendszerváltás óta semmilyen politikai tevékeny
séget nem folytattam).

2. ) Egy rendkívüli testületi ülés, és két bizottsági ülésen kívül (a 
Kulturális-, Oktatási- és Sport Bizottság cs az Egészségügyi és 
Szociális Bizottságnak vagyok tagja) valamennyi ülésen részt 
vettem. Az egy év nagy része az önkormányzati és bizottsági 
feladatok és munka megismerésével telt, de úgy' érzem, az önkor
mányzati ülések többségén aktívan vettem részt, több kisebb- 
nagyobb ötletem, javaslatom, észrevételem volt.
A K.O.S. Bizottság ülésein aktivitásomat segítette, hogy igen jól 
ismerem mindhárom szakterület tevékenységét, az Eü és Szoc. 
Bizottság ülésein jól jött, hogy a falu lakosainak nagy részét 
ismerem (gondjaikkal, problémáikkal együtt).

3. ) Szeretnék jobban, alaposabban megismerkedni a Polgármesteri 
Hivatal mindennapos tevékenységével, gondjaival, illetve a 
lakosság igényeivel, kéréseivel, problémáival, javaslataival, és 
ezeket közvetíteni akár a Hivatal, akár az Önkormányzat vagy' a 
felsőbb szenek felé.
Feltétlenül javítani kell a falu vízelvezető árokrendszerén, útháló
zatán. El kell érni hogy minél több kátyús földút szilárd burkolatú 
legyen, illetve a KPM utak minősége is javuljon. Az árvízveszélyt 
is teljesen meg kell szüntetni.
Szorgalmazom egy nem környezetszennyező nagy vagy közepes 
üzem Túrára telepítését (munkahelyteremtés és több iparűzési adó). 
Szeretném, ha Túra hamarosan közismert fürdőhely lenne. 
Támogatom az általános iskola bővítését, központosítását, és 
esetleg 10 osztályos iskolává bővítését, valamint a Kaszinó téri 
épület jobb kihasználását.

4. ) Szerencsére az ülések időpontja nem ütközik a közvetlen 
iskolai munkával (mivel délutánonként vannak), a felkészülést 
pedig át tudom ütemezni.
A családom minden tekintetben támogatja, segíti a munkámat.

5. ) Nagyon meggondolom az új jelölésemet: elsősorban a pénz
ügyi kormányzat önkormányzatokat sújtó politikája miatt és az 
egész kormány és parlament "oszd meg és uralkodj” taktikája 
miatt. E rövid idő alatt szembeállították egymással: az önkor
mányzatokat és intézményeiket a pedagógusokat és egyéb közalkal
mazottakat ill. fizikai dolgozóikat a közalkalmazottakat és 
köztisztviselőket, az önkormányzatokat a saját választóikkal stb. 
Végső döntésemmel természetesen megvárom a következő ország
gyűlési választást de addig is pozitív változásokat várok az 
országos politikában?

** A
AB-AEGON

ÁLTALÁNOS BIZTOSÍTÓ Rt 
ASZÓDI IRODA 

bővíti értékesítési csapatát, 
ezért 

KÉPVISELŐKET

a megye területéről.

Amit kínálunk:
• vezet« eladas-támogatas.
• etadássegítő képzés,
• jól értékesíthető termékek,
• hosszú távú anyagi biztonság,

' • teljesítményarányos jövedelem,
• kezelő támogatás. W||

Amit kérünk:
* rendszeres munkavégzés,
* üzleti megjelenés és kulturált

magatartás. W
» fogékonyság az újra.
* ügyi élszolgálat! teendők ellátása.
* elszántság, sikeréhség és 

mérhetetlen ambíció,
* vállalkozói hajlam.

Jelentkezni lehet:
| SZÚNYOG ZSUZSANNA 

területi vezetőnél.

•Tét: 06-20-956-8011

NESZÚR DŰLŐN
ELADÓ

3 EGYMÁS MELLETTI
TELEK!

Együtt és külön-külön 
is megvásárolható! 
Érdeklődni lehet: 
Honti Annánál.

06-1-282-8237

(vagy este)
06-1-281-2524
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X
"Áldozatot csak azért tudunk hozni, akit szeretünk "

1848/49-re emlékeztünk
Március 15-ével ismét eljött az 
idő, hogy a márciusi ifjakra. a 
szabadságharc résztvevőire, ka
tonáira, a magyar nép sorsát, a 
hon történelmét szellemiségük
kel. bátorságukkal megváltoz
tatni képes államférfiaira gondol
junk. előttük tisztelegjünk. Mind 
a helyi eseményekben résztvevő, 
mind az országos (had)színte- 
reken fellépő emberek emléké
nek adózva, akik képesek voltak 

életük feláldozásának árán is tenni hazájukén, a hőn állított szabadságért. Ha 
tudták volna, hogy a magyarságnak hányszor kell még - egészen a mai napig - 
megvívnia saját "csatáit” a határon innen és túl! De áldozatuk, hősiességük 
nem volt hiábavaló. Annak ellenére sem. hogy Magyarország az azóta eltelt 
másfél évszázad alatt több ízben újabb, szinte halálos sebeket kapott 
Az áprilisi törvényekkel az államalapítás óta legnagyobb jelentőségű változások 
jöttek létre az alkotmányos rendben. A feudalizmus állam- és társadalmi beren
dezkedése után polgári alkotmányos országgá vált liazánk. Ez a tény a huszadik 
század történelmi viharai közepette, a világégések, tömegpusztító fegy verként 
ható izmusok idején, az oktrojált politikai rendszerek cs személyiségek ellen 
lázadó, területében és népességében egyre fogyatkozó magyarságnak mindig tör
ténelmi mementót jelentett. De nem véletlen az sem. hogy a rendszerváltozás 
idején, és azóta is sokan keresik - joggal - a párhuzamot az akkori és mai alap
vetések között.
Már tizedik éve szabadon emlékezhetünk Túrán is. Az ünnepségek "forgató
könyve". hangulata idén sem sokat változott, változhatott. A Honvcderdöben 
és a temetőben helyezték cl koszorúikat a résztvevők, majd a Piac téri főhajtás 
következett a Szele Andor emlékoszlopnál. Az ünnepi műsort a Himnusz 
közös eléneklése után vers nyitotta meg. Kőrös Benedek szavalta Gyórii Géza 
Márciusi strófák című költeményét. A Tótit S. Péter vezette Kicsinyek kórusa 
után a megemlékezés szónoka, Tóth Péter László következett. Kántor úr a rá 
jellemző szókimondással és vehemenciával adta elő gondolatait, melyekben 
túlnyomórészt a mára vonatkozó utalások és párhuzamok szerepeltek. Kiemelte, 
hogy világszerte 15 millió magyarnak kellene tisztelegnie ezen a napon, de 
nem tudunk már együtt erezni, elfelejtünk ünnepelni. "Szinte regénybe illő a 
’48-as elkötelezettség a ma emberének" - mondta. Az. elmúlt évtizedeket tette 
felelőssé ezért, "értékmegőrzésünkön ekkor esett csorba". Gyermekeink torz 
nemzetkepét mi alakítjuk ilyennek, és a külvilágból érkező információk. A 
média - amely már akkor is a "Mit kíván a magyar nemzet" együk sarkalatos 
pontja volt - is teliét erről, "rontás a nemzeten". De felelősek azok a magyarság 
érdekeit nem szem előtt tartó. (Makovecz Imre szavával) "idegenszívű" emberek is, 
"akiknek a fehér terror terror, a vörös terror már kevésbé". Március 15-én 
sokan vannak olyanok - folytatta Tóth Péter László -. akik a radikalizmust 
ünnepük ugyan a múltban, de a jelenben tartanak tőle. Záró gondolatként úgy 
fogalmazott, hogy egyetlen közös célunk lehet: "magyarnak maradni Európában a 
’48-asok hazaszeretetével".
A szónokot a Felső tagozatos énekkar követte Raksányi Ildikó tanárnő irányí
tásával, majd Tóth Gerda mondta el Juhász Gyula Március idusára című versét. 
A szabadtéri műsort a Szózat zárta.
16 órától az ünnepi megemlékezés legörömtelibb része következett a művelődési 
házban, a Váci Zeneművészeti Szakközépiskola növendékeinek koncertje. A 
fiatal művészek másfél órás koncertjét a jókedvű, magas színvonalú muzsikálás 
jellemezte, melyre a (sajnos ismét méltatlanul csekély számú) közönség igen 
fogékony volt.
Végül a műsorsorozatot esti szentmise zárta a római katolikus templomban.

Szöveg: Tordai László - Fotó: Seres Csilla
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TÚRÁI TANULÓKÉRT KÖZALAPÍTVÁNY____________________
Szöveges beszámoló az 1999. évi közhasznúsági tevékenységről

Az alapítvány 1999. február 25-én készült bírósági végzéssel 
/4 Pk. A. 60. 376/ az A. 1210 sorszámon - kiemelten köz
hasznú - szervezetté minősítették. Ezt a minősítést 1998. január 
1-től visszamenőleg állapította meg az illetékes bíróság. A 
minősítéssel kapcsolatos adományozói kedvezményeket már 
1998-ra nem tudtuk érvényesíteni, 1999. évi adományokról 
február 15-ig kiadtuk a kedvezményekre jogosító igazolásokat.

Az alapítványnak 1999. évben főleg adományi és pénzintézeti 
bevételei voltak (összesen: 571.878 Ft). A magánszemélyektől, 
vállalkozóktól kapott adományok összege 361.878 Ft, a válla
latoktól (jogi személyek) 210.000 Ft került befizetésre.
Az alapítványnak vállalkozási bevétele és tárgyi eszköz értéke
sítéséből származó bevétele nem volt.
A kiemelten közhasznú tevékenység kiadásai 1999. évben a 
következőképpen alakultak.
- személyi jellegű (bér, tiszteletdíj) kifizetés nem volt, mivel a 
kuratórium az alapítvánnyal kapcsolatos feladatokat térítés
nélkül látja el.:
- továbbképzés költsége. 1.106 Ft
- bank-és postaköltség: 15.590 Ft
- támogatások (nemzeti és etnikai kisebbségek és határon túli
kapcsolatok ápolása): 455.260 Ft

Pénzeszközök alakulása az előző évhez képest.
1999. évi nyitó pénzkészlet: 287.237 Ft
1999. évi bevételek: 584.800 Ft
1999. évi kiadások: 471.956 Ft
1999. évi záró pénzkészlet: 400.081 Ft

Az alapítvány javára 1999-ben felajánlott 1%-ot a kötelező 
feltételek hiánya (az alapítvány minősítése) miatt nem vehette 
igénybe. 2000. évre a felajánlott 1%-ot már törvényesen igé
nyelhetjük, így az adóév végén megkezdődött a felajánlások 
propagálása.
Támogatási bevételünk 46,7%-a az iskolai szülői munkaközösség 
szervezésében történt jótékonysági est bevétele (267.038 Ft). A 
zenes est bevétele 5000 Ft nemzeti kulturális járulék befizetését 
vonta maga után.
Továbbra is törekedni kell a támogatói kör kiszélesítésére a 
különböző kedvezmények ismertetésével.
Az alapítvány az előző évekhez képest kedvezőbb anyagi 
helyzetbe került de a kitűzött támogatási célok eléréséhez fontos 
lenne még több adományozót megnyerni.
Összességében az alapítvány céljainak megfelelően gazdálkodott.

Túra, 2000. március 13.

Seszíák Sándor

A kuratórium elnöke

ZÁRADÉK: A közhasznúsági jelentést a testület 1/2000 számú 
határozatával elfogadta.
2000. március 13.

ELŐZŐ ÉVI ADATOK
/1998. évi december 31. állapot/

A. Befektetett eszközök
1. Iminateriális javak -
II. Tárgyi eszközök -
III. Befektetett pü. eszközök -

B. Forgó eszközök 287 cFt
I. Készletek -
II. Követelések -
III. Értékpapírok -
IV. Pénzeszközök 287 eFt

Bankszámla 274 eFt
Pénztár 13 eFt

C. Saját tőke 287 eFt
I. Induló tőke 30 eFt
II. Tőkeváltozás 257 eFt

D. Céltartalék -

E. Kötelezettségek -

TÁRGYÉVI ADATOK 
/1999. év december 31. állapot/

A. Befektetett eszközök
I. Immateriális javak -
II. Tárgyi eszközök -
III. Befektetett pü. eszközök -

B. Forgóeszközök 401 eFt
I. Készletek -
II. Követelések 325 eFt
III. Értékpapírok -
IV. Pénzeszközök 76 cFt

1
Bankszámla 71 eFt
Pénztár 5 eFt

C. Saját tőke 401 eFt
I. Induló tőke 30 eFt
II. Tőkeváltozás 257 eFt
III. Tárgyévi eredmény 113 eFt

D. Tartalék

E. Céltartalék

F. Kötelezettségek 1 cFt
1. Hosszú lejáratú köt. -
II. Rövid lejáram köt. 1 eFt
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MENNYIT ER AZ ISKOLÁNK?____________________________
Beszélgetés SESZTÁK SÁNDOR iskolaigazgatóval

Ahogy arról már januári számunkban beszámoltunk, a 
képviselő-testület döntése alapján megnyirbálják az 
iskola költségvetését Várható következményeiről ilL az 
iskolán belüli fogadtatásáról kérdeztem Seszták Sándor 
igazgató urat.
- Milyen méretű csökkentéssel kell számolniuk?
- Az éves költségvetésünk 137 millió forint lett volna, ill. 
ennyire nyújtottunk be igényt. Az előző évi 117 millióhoz 
képest ez 20 millióval több, azonban ne hagyjuk figyelmen 
kívül az azóta bekövetkezett inflációt, a központi fejleszté
seket valamint az ez évre várható áremelkedéseket. A testület 
felhatalmazta a jegy ző urat hogy 5-10 milliót faragjon le a 
költségvetésünkből. Végül első körben 5 millió forintot vontak 
meg tőlünk, amiből egy millió azonnal vissza is került a 
technikai dolgozók tavalyi béremelésének a megtartására, 
mely 10% a tavalyi szinten. Mivel semmi extrát nem 
terveztünk a költségvetésünkbe, ezért a megvonások azonnal 
éreztetik majd hatásukat. Egy' kicsit jobban átlátható téve 
úgy kell érteni hogy a költségvetés elfogadásakor csak egy 
sarokszámot hagynak jóvá. Ezután, már az iskola vezetése 
dönti cl, hogy a kevesebből éppen mit nem fizet. A bér
jellegű kiadásokból nem lehet elvonni, hiszen az órákat és 
szakköri foglalkozásokat meg kell tartani, - márpedig ez teszi ki 
a költségvetés nagy részét, mintegy 103 millió forintot. 
Igazából 30 millió marad arra, hogy öt épületet és egy 
konyhát fenntartsunk, a taneszközöket biztosítsuk A konyha 
eleve 7 millió forint hiányt termel. így marad 23 millió. Az 
energia, a fűtés, a gáz, a villany, a postai kiadások, stb. 
újabb 10 milliót emésztenek fel, ami ezen felül megmarad, 
azzal lehet gazdálkodni. Abból lehet végrehajtani a szükséges 
cseréket, finanszírozni a fejlesztéseket. Ez egy nyolcszáz 
gyerekfős intézményben, ahol még nyolcvan felnőtt is 
dolgozik. Olyan feladatok várnak iskolánkra, mint a helyi 
tantervmódosítás, a kerettantervek és a minőségbiztosítás 
bevezetése, valamint a napi munkavégzés ellátása, amihez 
a krétától a térképig mindent biztosítani kell A megvonás 
tehát csak ezt a tételt érintheti, hiszen a többit - a működés 
fenntartása érdekében - muszáj fizetni. A 137 millióhoz képest 
a 4 milliós megvonás számszerűleg elenyészőnek hat, de 
ha ezt az összeget a fennmaradó (dologi kiadásokra fordítható) 
13 millióhoz viszonyítjuk, több mint 30%-os csökkentést 
jelent Ezen felül még egy szálon történt elvonás, a létszám 
tekintetében, mert nem hagyta jóvá a testület a fejlesztő 
pedagógus beállítását Az ő feladata lett volna az elsősöknél 
fellépő, valamint a valamilyen okból sokat betegeskedők
nél előforduló elmaradások időben való orvoslása. Ezzel 
tudtuk volna megelőzni olyan helyzetek kialakulását, mint 
az alapvető hiányosságokkal történő felsőbe kerülés. Ott 
már nem tudunk ezekkel a gyerekekkel mit kezdeni, hiszen 
alapoktól kéne újravenni velük az anyagot. Következés
képp végérvényesen lemaradnak. A sort még mindig tudom 
folytatni, hiszen a Park utcai iskola és a Köztársaság úti 
iskola belső meszelésére szánt 1,5 millió forintot is ki 
kellett venni a költségvetésből. Természetesen igyekszünk 
valamilyen módon megoldani ezeket a problémákat is.

- Említette, hogy a konyha több milliós veszteséget 
termel. Nem lehet ezt valamilyen módon lecsökkenteni?
- Sajnos ez olyan probléma, amelyre elfogadható megoldást 
még nem találtunk. Piacképessé kéne tenni az ételkészítést, 
vállalkozássá fejleszteni. Ez csak áremeléssel válna elér
hetővé. ami azt eredményezné, hogy sokkal kevesebben 
engedhetnék meg maguknak az étkezést, kevesebb szegé
nyebb sorsú gyermeknek tudnánk ételt adni a szájába.
- A szülők, illetve a gyerekek mit tapasztalnak majd az 
elvonás következményeképpen?
- A meszelésre szeretnénk kiírni egy belső pályázatot a 
szülői munkaközösségeknek Ha csökkentett áron elvégeznék 
a munkát, akkor az érte kapott pénzt saját osztályukra 
fordíthatnák. Például, ha egy vállalkozó munkadíja egy 
teremre 70 ezer forint, mi felajánlunk 20 ezer forintot a 
szülőknek. Ezt nem készpénzben kapnák meg, hanem 
eldönthetik, hogy' az osztálynak mire van szüksége. Persze 
ehhez kell a szülök közreműködése is! A tankönyvek területén 
ősszel érezhetik majd a Itatást, hiszen nem valószínű, hogy' 
az önkormányzat idén tud helyi tankönyvtámogatást adni, 
így csak a központi támogatásra lehet bizton számítani 
Véleményem szerint leginkább a fejlesztő pedagógus hiánya 
érinti majd a szülőket és gyermekeket, annál is inkább 
mivel nagy létszámú elsős évfolyam várható. Várakozásaink 
szerint öt első osztályt kell majd indítani, ami újabb forrás
kényszert jelent a feltételek biztosítása miatt. Kérdéses 
még a beteg tanulóink sorsa is. mert csak az idei tanévben 
van biztosítva az ellátásuk. Természetesen nemcsak a 
diákok illetve szüleik érzik majd a pedagógus hiányát, de a 
kollégáim is, mert számos olyan gyerek kerül felső év
folyamba, akinek valamilyen berögzült hiánya van.

Elgondolkodtam. Sokféle dologba beruházunk, 
melynek szükségessége nem megkérdőjelezhető. Vitat
hatatlan, hogy szűk re sza
bott költségvetési évet élünk, 
de vannak mindentől 
független értékek, melyek 
megőrzésénél nem elég 
meggyőző fedezethiányra 
hivatkozni. Hiszen így 
anyagi tőke híján már 
szellemi tőkéje sem lesz 
utódainknak. Remélhetőleg, 
nem egy elöregedett és ki
üresedett település az álom
képünk, melyet a Galga- 
mente "központjának" 
nevezhetünk.
Aki az iskolára áldoz, az a 
gyermeke jövőjére áldoz, 
amire - gondolom egyet
értenek velem - minden
képpen érdemes.

- gago -
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TÚRÁI DUMA
Köszöntjük gyermeklapunk 50. számát!

"Pajtások! Megindul Túrán az első újság. Legyetek 
büszkék rá, mert a tiétek! Úttörők készítik, úttörőkről szól 
és úttörő munkátokat segíti. Az első szám még szegényes, 
de most vagyunk a kezdet kezdetén. Segítsetek, hordjatok 
híreket a Bizottságnak, legyetek ti is újságírók! Ha tudtok 
valami érdekeset a faluban vagy az iskolában, szóljatok 
osztályotok faliújság-felelősének, és az belekerül az 
újságba. A jövő számban már rajzok és versek is lesznek. 
Segítsetek, hogy szép és érdekes legyen a mi újságunk!" 
A fenti idézetet az első lurai gyermeklap. a Túrái Darázs 
címlapján jelent meg Beköszöntő címmel. A megjelenés 
dátuma 1951. október 21. Sajnos az akkori technikai lehető
ségek miatt az új lap csak egy példányban jelenhetett meg, 
az iskolai feliújságon volt olvasható a géppel megírt két oldal.
Az újság hetenként jelent meg, tudomásom szerint mint
egy 5-6 alkalommal. Az akkori gyermekek olvasliatiak ezeken 
az oldalakon a tanulási, fegyelmi valamint úttörő verse
nyeken kívül tréfás híreket, rejtvényeket sőt irodalmi szárny
bontogatásokat is. Ezek között feltétlen érdemes odafi
gyelni Dolányi Júlia 7.c. osztályos tanuló Szégyen és dicsőség 
című versére, amelynek két első versszakát idézem:

"Három-négy lány, osztály színe, 
Többi csak a sarja.
Kevesek jó akaratát 
A többi elrontja.

Tavaly is rossz osztály voltunk, 
Mindenki azt mondja, 
A történelem órákon 
Egyest kaptunk sorba."

Aztán 1952-ben megszűnt a lap. A túrái gy ermekeknek 22 
évig kellett várakozniuk egyf új gyermeklap megjelenésére. 
1975 szeptemberében aztán napvilágot látott az Úttörő 
Űrszonda című gyermeklap, amely már sokszorosítva, 
kézbe fogható formában örvendeztethette meg az akkori 
túrái gyermekeket. A lapot "útravalóval" Békési István 
csapatvezető és Tóth Mária főszerkesztő (ma Dr. Tóth 
Mária gyermekorvos) látta el. A vezércikk írói ilyképpen 
jelölték meg az újság célját: "Tájékoztatni a csapat 
kisdobosait, úttörőit és úttörővezetöit csapatunk életéről, a 
megye és a járás úttöröeseményeiről, játékokat, dalokat 
tanítani, és természetesen szórakoztatni. "
A lap azonban hamarosan túlnőtt ezeken a célkitűzéseken, 
hiszen nem csak az úttörőmozgalom lapjává vált hanem 
az egész iskolai élet rendkívül fontos eszközévé, sőt sok 
esetben kipillantott községünk életére is. Ez utóbbit mi 
sem bizonyítja jobban, mint az. hogy már a lap negyedik 
számában. Kiss Judit tollából tudósít Pólyák Ferenc 
fafaragó művész túrái kiállításáról. Játékok, dalok, rejtvények, 
színes intetjük, tábori élménybeszámolók jelentek meg 
sorra a rendszeresen jelentkező lap stencilezett hasábjain. 
Nagy előrelépés volt az 1981-es 1. szám, amelyben először 
jelentek meg képes oldalak a Galga Vidéke ÁFÉSZ segít
ségével.

A nyolcvanas évek közepétől megszakadt a lap rendsze
ressége, de továbbra is jelentkezett alkalmanként Az iskolát 
elhagy ó diákok mindig kézhez kapták azt a lapot, amely 
hasznos információkkal látta el a búcsúzokat, de a nyári 
táborok színes, képes külön számai is következetesen jelent
keztek. Később Suliszonda címen is megjeleni néhány 
szám, amelyek elsősorban a kiemelkedő iskolai és községi 
eseményeket tükrözték.
...Aztán 6 évvel ezelőtt. 1994. szeptemberében megjelent a 
Túrái Duma, teljes nevén a TORAI Diákok Unaloműző 
MAgazinja.
- Honnan az elnevezés? - kérdezem Szarvas László tanár 
urat, a lap felelős szerkesztőjét.
- Pályázatot írtunk ki lapunk elnevezésére vonatkozóan. 
Az akkor megalakult szerkesztőbizottság ezt az elnevezést 
tartotta a legjobbnak. így ez győzött. (Én kiegészíteném 
Szarvas László válaszát azzal, hogy nem csak az 
elnevezés sikerült kiválóan, hanem a lap immáron 6 
esztendős törekvésével is nagyon jól vizsgázik)
- Hány tagú gyermek-szerkesztőség irányítja a lapot?
- Általában 25-30 szerkesztőbizottsági tagunk dolgozik a 
lapnál. Minden évben új főszerkesztőt választunk, és ha 
szükséges, az egyes rovatok vezetői helyeire is új emberek 
kerülnek.
- Jelenleg milyen rovatok találhatók meg a lapban?
- Az első oldalakon az iskolai élet legfontosabb eseményeiről 
tudósítjuk olvasóinkat. Nagyon népszerűvé vált a Három 
kívánság című rovatunk, amelynek Szakos Réka a rovat
vezetője. és minden alkalommal a megszólaltatott gyermekek 
mellet a felnőttek is elmondják kívánságaikat. A Szakma 
és hivatás című rovatunkban iskolánk volt tanulóit keresik 
fel riportereink, hogy munkájukról, elért eredményeikről 
fogassák a tortúrát szívesen vállaló riportalanyokat Legutóbb 
pl. Szota Zsuzsi mutatta be Korsós Attila mentőst 
Nagyon népszerűek a Cserkészek és Felfedezők rovatai, 
amelyek most már békében megférnek egymás mellett. 
Külön öröm számunkra, hogy az óvodások is jelentkeznek 
minden lapszámunkban. "Csörgi Marika néni”, "Orsi 
néni és Panka néni" szerkesztik ezt a nagyon népszerű 
rovatot. Aztán van rejtvényünk is. külön az alsó tagoza
tosoknak és külön a felsősöknek. Utóbbi számainkban 
Sztárkóstoló címen Kálna Nati mutat be egy-egy világ
sztárt, Kutyavilág címen pedig kedves háziállatunkat, és a 
velük való törődés egyes szabályait próbálja megismertetni 
Gyenes Orsi. Vannak aktuális rovataink is. A legutóbbi 
számunkban jelenlegi főszerkesztőnk. Galambos Évi a 
nyolcadikosok pályaválasztási gondjairól ír. Természetesen 
helyet kap lapunkban a humor is, amely a Kacajda címet 
viseli. Gólya Ákos és Sápi Zoli gyűjti össze a leg
aktuálisabb vicceket Nem szóltam még a sport rovatunk
ról, ahol Pásztor Enikő és Kis Évi tudósításai mutatják be 
iskolánk és községünk sportéletét.
- A lap az utóbbi években vetélkedőket is szervez az 
aktuális évfordulók tiszteletére. Hallhatnánk erről is 
néhány szót?
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Szarvas László felelős szerkesztő 
szerkesztőségi tagok társaságában

- Igen. így van. Például ’96-ban a Honfoglalás, '97-ben a 
150 éve született Mikszáth Kálmán tiszteletére szerveztünk 
vetélkedőt, amely nagyon népszerűvé vált gyermekeink 
körében. Osztályaink többsége létrehozza a vetélkedő 
csapatot és igyekeznek a feladatokat maximálisan megoldani. 
A legjobbak aztán nyilvános vetélkedőn mérik össze 
tudásukat. Ezek a vetélkedők ünnepi eseményei az iskolának. 
Nem mondtam még el, hogy jelenleg a XXVII. Nyári 
Olimpiai Játékok tiszteletére indítottunk négyfordulós 
vetélkedőt a Sportland üzletház támogatásával. Az első 
visszajelzések arról gy őzték meg szerkesztőségünket, hogy 
jól választottunk.

- A lap korábbi szerkesztői, munkatársai kapcsolatban 
ál Inak -e a lappal és az újságírással?
- Több példát lehetne felsorolni. Éppen a közelmúltban 
kaptam meg azt az iskolai lapot, amelyet Törökőrök címmel 
egykori főszerkesztőnk, Szécsényi Blanka szerkeszt a 
gödöllői Török Ignác Gimnáziumban. Virgancz Csilla, 
aki szintén főszerkesztőnk volt, néhány évvel ezelőtt a 
Soros Alapítvány országos diákújságíró pályázatán nyert 
első díjai jelenleg pedig a drogmegelőzés témában dolgozik. 
Jónás Zsuzsi is megemlíthető, hiszen angol nyelven 
szerkesztett egy négy oldalas magazint, amelyben bemutatja 
lakóhelyének nevezetességeit, fényképekkel színesítve.
Az óvodások rovatának szerkesztői, Polonkai Orsi és 
Tóth Panka pedig az egykori Űrszonda szerkesztői voltak
- Sokan állítják, hogy a lapot nem csak a gyermekek 
olvassák, hanem otthon az egész család is szívesen, 
lapozgat benne. Igaz ez?
- Én is így' tudom, ez természetesen nagy örömet és ön
bizalmat jelent valamennyiünknek. Itt szeretném megemlí
teni azt is, hogy az iskolavezetés minden területen segíti 
munkánkat, de sok helyi vállalkozó is áldoz hónapról- 
hónapra azért, hogy ez az újság megjelenhessen. Hálásak 
vagyunk a támogatásért, hiszen ennek köszönhetjük, hogy 
az egyre növekvő költségek ellenére önfenntartók vagyunk!
A Túrái DUMA 50. száma jelent meg februárban. 
További jó munkát kívánunk "Öcsikénknek"!

Takács Pál

Takács Pál: Ml LESZ VELETEK EMBERKÉK?

n Iskolánkban évenként általában 3 csoportban, mintegy 30-40 gyermek tanul a kisegítő, vagy ahogyan divatosabb, 
a speciális tagozaton. Az őket tanító nevelők jól tudják, hogy ezek a gyermekek több gondoskodást, türelmei és 
szeretetet igényelnek normál tagozatos társaiknál.

Az itt tanuló gyermekek nagy része eleget tesz azoknak a követelményeknek, amelyeket az immáron sokszorosan módosított 
tantervek előírnak. Ennek köszönhető, hogy eredményesen fejezi be tanulmányait évenként 2-5 tanuló. Aztán a legtöbben 
közülük megfelelő továbbtanulási lehetőségeket találnak. ...Azaz csak találhattak a korábbi években. Pillanatnyilag úgy tűnik, 
hogy "beszűkültek" ezek a lehetőségek. Ez évben öten végzik el a nyolcadik osztályt a kisegítő tagozaton, mindannyian 
eredmenvesen, és szeretnének továbbra is az iskolapadban maradni.
Bangó Béla közepes eredményt ért el tanulmányai során, és most szobafestő szakmát szeretne tanulni. A családban van ilyen 
szakember, ö is ezt szeretné elemi. Sajnos a továbbtanulási lehetőségek ezt nem támogatják, hiszen ilyen szakma a speciális 
tagozaton nem indul. Béla pedig jó fizikumú gyermek, és szeret dolgozni.
Baranyi Ágnes varrónő szeretne lenni, de ha ez nem sikerülne, bolti eladóként is szívesen dolgozna. (.) jórendü tanuló, a 
legutóbbi szavalóversenyen szerepelt, részt vett a komédiások nyári táborában is. Sajnos sok esélye Ágnesnek sincs.
Oláh Éva minden nap Zsámbokról jár át iskolánkba, de soha nem hiányzott indokolatlanul. Bizonyítványában a néhány 
négyes osztályzat mellett csupa ötös sorakozik. Fodrász vagy élelmiszer eladó szeretne lenni. Éviké egyébként már nyert 
iskolai szava lóversenyt is, ő is tagja volt a komédiások nyári táborának.
Tóth Zs. Ágnes mindenek előtt virágkötő, vagy ha ez nem megy, eladó szeretne lenni. Vannak ugyan kettesek is a 
bizonyítványában, de rajzkészsége és kézügyessége alkalmassá tehetné a választott szakmára.
Végül Rácz László, az egyik legmegbízhatóbb nyolcadikos. Erős közepes az eredménye, de munkaszeretete és szorgalma 
lehetővé tenné számára az asztalos szakma megszerzését. Sajnos ez sem valósulhat meg!
Az év elején mind az öten részt vettek a Pest Megyei Pedagógiai Tanácsadó pályaalkalmassági vizsgálatán, és valamennyien 
alkalmasnak találtattak álmaik megvalósítására. Csak azt nem tudja ma senki, hogy hol folytathatják tanulmányaikat. A 
gödöllői speciális szakmunkásképzőben helyhiány miatt nem tudnak vidéki gyermekeket fogadni, noha ezt korábban "zokszó 
nélkül” megtették. így most a környék összes segítségre szoruló és továbbtanulni vágyó gyermeke akár az utcára is kerülhet! 
Van ugyan Hatvanban is lehetőség, de az nem speciális tagozat. Mint mondják az ott dolgozó nevelők, talán ha fél évet 
kibírnának ott a gyermekek. Kár lenne őket szerencsétlenné tenni! Akkor hát mi a teendő? Váljanak már gyermekkorban 
munkanélkülivé vagy netán bűnözővé? Nagyon fontos lenne, hogy valaki a szárnyai alá vegye ezeket a gyerekeket, és olyan 
odaadással, szeretettel foglalkozzanak velük, mint itt, az általános iskolában. Takács Pál

Ilin 
I
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KÖZGYŰLÉS
Vigyázó Kör

Az 1990-ben alakult egyesület, mely ez cv májusában ünnepli 
10. születésnapját, havonta ülésezik. A február 10-i gyűlés 

jelentőségét az adta, hogy ekkor került sor az egyesület
1999. évi munkájának értékelésére, pénzügy i helyzetének 
áttekintésére, a 2000. év terveinek felvázolására. 22 fö vett 
részt az eseményen, 16 fő bírt szavazati joggal.
Szó volt többek között:
- az ünnepségeken, megemlékezéseken való részvételekről 
(Március 15., Dr. Király József szülőháza. Halottak-napi 
látogatás a pedagógus síroknál és szovjet katonasíroknál);
- az egyesületen belüli kiselőadásokról (Pásztor László: Mit 
jelent a rendkívüli állapot?, Benke Sándor: A szelektív 
hulladékgyűjtés, Kuti József: A körjegyzőség, Kálna Tibor: 
A település arculata);
- a népfőiskolái előadásokról (Raffay Ernő. Lcle József. 
Tóth Sándor):
- a tűzijátékkal egybekötött Juniálisról:
- a szilveszteri bálról, farsangi mulatságról, stb.
Kuti József elnök és Tóth Péter László elnökhelyettes 
sikeresnek nyilvánította az 1999-es évet, mindketten a ren
dezvények színvonalát és a tagok összefogásának jelentő
segét emelték ki. "Érték, hogy együtt vagyunk." - hangzott 
cl. Ezt a hozzászólók is hangsúly ozták. A vezetőség legfon
tosabb feladata a közeljövőben a szélesebb összefogásra való 
törekvés, valamint újbóli kapcsolatfelvétel az cl távol odókkal. 
Akadt felszólaló, aki a nők jelenlétét hiányolta az ülésekről. 
Fekete István pénzügyi vezető számaiból kitűnt, hogy a 
befizetések és kiadások igen "szoros" viszonyban állnak. 
Kálna Tibor részletesen beszámolt a millenniumi ünnepek 
fő rendezvényéről (június 24-25.: harci játék, népijátékok 
vetélkedője, millenniumi zászló és emlékpark avatása. Túra 
monográfia átadása, kaszkadőr bemutató ősmagyar dalla
mokra, Regnum Mariamon c. dramatizált történelmi allegória, 
tűzijáték ...), a váltató külföldi vendégekről és egy magyar- 
szlovák-osztrák kulturális együttműködés körvonalairól. 
A tagok újból "aláhúzták" az Alapszabályban megfogal
mazott célt: "... pártoktól független vitafórum biztosítása a 
közélet, különös tekintettel a falu jövője iránt érdeklődők 
számára". De érvényben van a két évvel ezelőtti megfo
galmazás is: "Az örök emberi és demokratikus alapértékek 
mentén továbbra is együtt dolgozunk mindenkivel, aki egy 
türelmesebb, emberibb világért és épülő, szépülő, gyarapodó 
lakóhelyünkért tenni akar."
Ez az írás a közgyűlés jegyzőkönyve alapján készült. E. Á.

NÉPFŐISKOLÁI ELŐADÁSOK
a túrái Bartók Béla Múv. Házban

2000. március 29-én (szerda) 19 órakor 
ÁRPÁD-HÁZI KIRÁLYAINK

FÉNYES NEMZETSÉGE
Előadó: SZÁNTAI LAJOS - kutató

2000. április 12-én (szerda) 19 órakor
SPORT - POLITIKA - HIT 

Előadó: BALCZÓ ANDRÁS 
olimpiai és világbajnok öttusázó

Belépődíj nincs. Szeretettel várja a Vigyázó Kör

TORAI
TAKARÉKSZÖVETKEZET

Akciós hitelei

S3&

I. TATAROZÁSI ÉS 
KORSZERŰSÍTÉSI HITEL

Folyósítható:
2000.02.04461 2000.07.34-18

(férfiasra, gázszerelésre, 
fürdőszoba korszerűsítésre, csatorna, járda, 

szennyvíz elvezetés építésére stb)

Maximum összeghatár: 1.000.000,- Ft

Lej árat iidó: 10 év
(indokolt esetben maximum 15 év) 

Kamata: változó, évi 19% 
Kezelési költség: egyszeri 5 % 

(hitelfelvételkor egy összegben befizetendő)

Maximum összeghatár: 300.000,- Ft 
SS

II. FOGYASZTÁSI HITEL 
Foíjiósítható:

Lejárati idő; maximum 3 év 
Kamata: változó, évi 24 % 

THM; 26,90%
Kezelési költség: egyszen 5 % 

(hílelte!vételkor egy összegben befizetendő)

Az akciós fogyasztási hitelt a megfelelő biztosítékok 
mellett férj és feleség együtt, 

vagy egyedülálló is igénybe vehet;.

2000 LAKOINGATLANVÁSARIÁSI
HITEL 11,

Igényelhető kölcsönösszeg: 
összeghatár nélküli

Lejárati idői maximum 20 év
Kamata: váMozó, évi 20 %

Kezelési köttségiévi 2 %

|Hg

/

.2 :

Egyébf^szamWód^k; a mindenkori hWetmény szentit

A hiteleknél a Takarékszövetkezei 
az egyedi elbírálás jogát fenntartja.

Túra, Takarékszövetkezet igazgatósága
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EGYHÁZI KRÓM KA

Ml A JUBILEUM?
Rendkívüli meghívás arra. hogy jobban Átérez- 
hcsd a megtestesülés titkát: emlékezz meg arról, 
hogy Isten szeret Téged, mert Jézus 2000 évvel 
ezelőtt a Te irántad való szeretetből is vált 
emberré. Továbbá ne feledkezzél meg arról sem. 
hogy mindenkit úgy szeressél, amint Krisztus 
szeretett téged: "Mindazt, amit akartok, hogy 
veletek tegyenek az emberek, ti is tegyétek velük. 
Ez a törvény és a próféták." (Mu 7.12)

A jubileumnak, tehát Krisztus születé
sének évfordulója alkalmából mindenki meghívást 
kapott arra, hogy megemlékezzen a Szeretet 
Istenéről.

A szeretet elvezet Tcged Őhozzá, s 
egyben elvezet saját jobbik énedhez is.

Keresztény vagy - tehát Krisztus 
követője- találtál-e időt, hogy csendet teremts 
magadban, s hogy rákérdezz e nagy esemény 
miértjére?

"Nézzétek, itt a kellő idő! Itt az 
üdvösség napja!" (2. Kor. 6.2)

A jubileum, azaz a Szentév:

- lelki megújulás éve,
- a Krisztussal való személyes találkozás éve,
- Isten nagylelkű szeretetének, és a testvérek 

nagylelkű szeretetének éve.

Hozván ünnepli mez a keresztény ember a jubileumot?
A jubileumi évben a keresztények újra csodálattal fedezhetik föl a hitben az Atya szeretetét, aki egyszülött Fiát 

adta, hogy "aki benne hisz, meg ne haljon, hanem örökké éljen."

Szükséges tehát:
/./Saját, megkeresztelt életünk elmélyült felülvizsgálata

Mit kezdek saját életemmel?
Miért élek?
Miért neveznek kereszténynek? Az vagyok-e valóban?
Eleven-e a hitem? Gyakorlom imádságban, vasárnap megszentelésében. Krisztust követő becsületes, másokon 
segítő életemmel?
Ki a másik ember számomra? Vetélytárs, lehetséges kuncsaft, vagy testvérem Krisztusban?
Gondolok-e az evangélium igéire:

"Mit ér az embernek, ha az egész világot megnyeri is, de önmagát elveszíti, vagy magáéban kárt szenved?" 
(Lk,9,25)

2. / Őszinte hünbánat
Isten előtt semmit sem titkolhatunk el, s mindenkinek van mit megbánnia.
A jubileumi öröm, különleges összetevője a bünbocsánat és a megtérés fölött érzett öröm. ”

"Éppen így örülnek majd Isten angyalai egy megtérő bűnösnek." (Lk,15,10)

3. /Erős elhatározás
"Fölkelek és Atyámhoz megyek..." (Lk,15,18)
"Térjetek meg és higgyetek az üdvösség jóhírében. " (Mk, 1,15)
"Jöjjetek hozzám mindnyájan, akik elfáradtatok és meg vagytok terhelve, én felüdilelek titeket." (Mt, 11.28)
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EGYHÁZ! KRÓNIKA

VÁCI JUBILEUMI ZARÁNDOKLA T: MÁRCIUS 25-ÉN
A hitüket mcgvalló keresztény testvérekkel együtt ünneplés örömére megyünk a Váci Egyliázmegve Főtemplomába, a 

“ Székesegyházba. hogy 
ott a Püspök Atyával, 
mint a pásztorra bízott 
nyáj, mint hívei együtt 
adjunk hálát Istennek 
emberekhez lehajtó sze
retőiéért. amellyel Fiát 
adta értünk 2000 evvel 
ezelőtt. Betlehemben 
született, de embertestet 
Názáretben öltött a Szent
lélek erejéből Szűz Mári
ától. és erre a nagy titok
ra. az Ég és föld talál
kozására. az Isten és 
embernek egy személy
ben. Jézusban való egy e
sülésére emlékezünk 
Gyümölcsoltó Boldog
asszony szép ünnepén.

Megváltásunk 
konkrét megvalósulása 
kezdődött a karácsony 
előtti 9 hónappal, amikor 
az "Ige testté len."

A Vác környéki hívek - Váci foespcresség 6 csperesi kerület hívei gyűlnek össze, hogy az egyházmegye 
apostolutódával. Keszthelyi Ferenc püspök úrral együtt üimepeljenek.

A Szentatya erre a zarándoklatra is teljes búcsú elnyerését engedélyezte, úgy. mintha Róma nagy bazilikájában 
zarándokolnánk el. Hitünk mcgvallása. a zarándoklat vczeklésc. a bűnbánattartás. a tiszta szívvel történő szentáldozas. 
és az Egyház nagy szándékaira, a Pápa szándékára való imádkozás a búcsú elnyerésnek a feltétele.

A búcsú nemcsak bűneinktől tisztít meg. de megszabadít minket a bűneinkért járó büntetéstől is.

]/2 8-kor indulunk 4 autóbusszal.
10 órakor a Székesegyházban püspöki szentmise a 6 esperesi kerület papjaival közösen. 

Majd szabadon választható program du. 3 óráig.

1) Gyönyörű barokk Ferences templom bemutatása, közben orgonamuzsika.

2) 40 percenkén vetítés a Galamb utcai Oktatási Központban Vác és a Székesegyház történetéből.

3) Az Egyházmegyei Múzeum kincseinek, szépségeinek megtekintése a Fehérek terén. A Fehérek templománál 

megnézhetők a templom kriptájában évszázadok óla épségben maradt mumifíkálódolt halottak.

4) A piarista templomban 12-töl óránként közös szentségimádást végezhetünk.

5) A Krédó Katolikus Művelődési Házban Fiatalok néhány csoportja zenés kis előadást tart.

6) A Karolina Kápolnában csendes elmélyülésre van lehetőség az imádkozni vágyóknak.

7) A Székesegyházban a papi hivatásokkal kapcsolatos kiállítást tekinthetik meg a Zarándokok.

Du. 3 órakor a Székesegyházban közös ájtatossággal veszünk búcsút 
az egyházmegye főtemplomában a 2000 éve megszületett, és általunk, magyarok által 

1000 éve ismert Jézus Krisztustól, akinek legyen tisztelet, dicsőség, és hála mindörökké.

Lukács András apát-plébános
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Egy családi ünnepség ürügyén 
A POLGÁR CSALÁD 

TÚRÁINAK VALLJA MAGÁT

"Vannak az életnek különleges alkalmai, amiket ha 
megélünk, nem csak magunknak, hanem hozzátar
tozóinknak, barátainknak is felejthetetlen emléket 
jelentenek. Ennek reményében hívjuk Polgár József 
és Polgár József né, Molek Mária arany lakodalmára 
azokat, akik a legközelebb álltak hozzájuk az elmúlt 
50 évben."

A meghívón az ötven évvel ezelőtti esküvői fénykép és egy mai fotó mellett ezt a szöveget olvashattuk, és természetesen 
a nagy esemény dátumát és helyét Igazi lakodalom volt. Zenekarral, vőféllyel, pompás vacsorával és alkalmi 
tűzijátékkal. A család és a rokonság mellett ott voltak mindazok, akikkel egykor kapcsolatban állt a Polgár 
család. Elhangzottak a köszöntések és a jókívánságok, majd lehetőség nyílt arra is, hogy a "menyasszonnyal", 
Polgár Józsefnével felidézzük mindazt ami egykor Túrához kötötte őket, mindazt, ami barátokká tett bennünket
- Én Zsámbokon születtem - mondta Polgárnő - aztán összetalálkoztunk Polgár Józsival, és 1950. február 11-én örök 
hűséget esküdtünk egymásnak. Ahogyan az lenni szokott, hamarosan megszületett előbb a kislányunk. Marika, majd 
kisfiúnk. Laci. Aztán teltek múltak az évek, a gyermekek iskolások lettek. Marika nagyon szeretett tornászni, de e 
mellett szerette az úttörő csapatot is. később Laci is folytatta az úttörő tevékenységet. Én a legtöbbször elkísértem 
gyermekeimet azokra a rendezvényekre, amelyeket az iskolában szerveztek. így kerültem kapcsolatba azokkal, akik 
akkor gyermekeink szabadidejét igyekeztek hasznossá és érdekessé tenni.
- Hamarosan megismerkedtél a táborélet szépségeivel és nehézségeivel is. Hogyan emlékszel erre vissza?
- Az első tábor, ahol vezetői munkát vállaltam. Balatonlcllc volt. Én természetesen a gyermekek élelmezésében vettem 
részt. Úgy éreztem, hogy a táborban nyaraló gyermekek nagyon elégedettek voltak a munkámmal. Ez újabb bátorítást 
adott a közéleti tevékenységhez. A legszebb emlékeim a Galga Expedíció táborához fűznek. Ezeket gyakran felidézem, 
és ilyenkor túrái galgásnak érzem magam. Amikor az iskolánál munkát kaptam, még több esetben vettem részt a 
táborok munkájában és a községért végzett akciókban.
- Gondolom nem volna egyszerű felsorolni a rendezvényeket és akciókat, amelyek Polgámé nevével fémjelzettek. Egy 
nagyszerű cselekedetről szeretnék kissé többet hallani. A kastélypark rendezésére gondolok.
- Én magam sem hittem volna, hogy felhívásunknak ilyen sok támogatója lesz. Azokban 
hónapokban a kastélypark nagyon elhanyagolt állapotban volt, ezért gondoltunk arra, 
hogy megpróbáljuk tisztábbá és szebbé varázsolni. Ezidőtájt itt rendezték meg ünnep
ségeinket. de vasárnap délutánonként sokan keresték fel családostól a park árnyas útjait, 
padjait. Meg aztán akkor még az iskola is itt működött, azt szerettük volna elérni, hogy 
gyermekeink iskolája egy rendezettebb park védelmét élvezhesse. Mindez 1978-ban 
történt. Nagyon sokan ott dolgoztak velünk, nem is mertem gondolni, hogy ilyen sikeres 
lesz az akciónk. Jóval több, mint 100 túrái dolgozott velünk azokban a napokban.
- Egy ilyen munkaakció ma is elkellne, valószínűleg kívánatosabbá tenné a kastélyt 
is az érdeklődők részére. Mi történt később?
- Kislányunk. Marika férjhez ment Ekkor kínálkozott egy lehetőség családunk részére, 
amit el is fogadtunk. Nagyon fájó szívvel hagytuk itt Túrát, annál is inkább, mivel 
nagyon messzire kerültünk el innen. Fertőszéplakon telepedtünk meg, ahol megnyitottuk a 
Polgármester vendéglőt. Kemény munkával sikerült elérnünk, hogy vállalkozásunk 
sikeres lett. De Túrát azóta sem tudjuk elfelejteni. Jól esik, ha időnként meglátogatnak 
egykori otthoni munkatársaink, jóbarátaink. Nem tudunk a túrái gyermekektől sem 
elszakadni, minden évben találkozunk a galgásokkal.
- Azt is cl kell mondanunk, hogy ezek a találkozások egy ben nagyon bőkezű segítség
nyújtások is a táborozóknak. De éppúgy a Túrái Duma gyermeklapunk is élvezi 
Polgárék rendszeres támogatását Ezt az alkalmat is felhasználjuk arra, hogy köszö
netét mondjunk segítségetekért Talán még a családról mondjál néhány szót! Hogyan 
alakult a gy ermekek további élete?
- Nagyon büszkék vagyunk a gyermekeinkre, és családjaik minden tagjára. Marikáéknak két 
fiúgyermekük született, ma már szinte "nősülendő" korba jutottak. Laci is megnősült, 
neki egy kislánya és egy kisfia van. Nem régen ért az a nagy öröm, hogy Gina, 3. osztályos 
kisunokám egy' olyan szép verset írt. amely megjelent a 100 ezer példányban jelentkező 
Soproni Maraton című közéleti lap decemberi számában. Búcsúzóul köz-kinccsé tesszük 
e kedves kis költeményt. íme:

Takács Pál

a
C AZ ÉN CINKÉM

Egy szép erdő közepén 
egy magas fa tetején, 
egy nagy fészek közepén 
éldegélt az én cinkém.

Dalolgatott nap mint nap 
s gyűjtötte a bogyókat, 
hazavitte fészkébe 
fiókái csőrébe.

Megették ők boldogan, 
és lefeküdtek szépen 
s elaludtak fészkükben 
nagyon, nagyon mélyen.

Másnap reggel a cinke 
kirepült a rétre, 
s gyűjtötte az élelmet, 
hogy hazavigye délre.

Polgár Gina
3. oszt tanuló
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Ipar és környezetvédelem
■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■*

Hónapok óta talán az első szikrázóan napsütéses, kora 
tavaszi reggeL Már változnak a nappali fények, jelezve, 
hogy feltartóztathatatlanul közeleg a természet öntudatra 
ébredése a minden évben egyre hosszabnak tűnő téli 
kínlódás után. Egyszerűen más a hangulata egy így 
induló napnak. Talán ezt erezheti a két Svájcból hozzánk 
érkező vendég is, akik jókedvűen jönnek a találkozó 
helyszínére, a polgármesteri hivatalba.

Cservény Ferenc, a Lausanne-i Építészet-Biológiai Egyesület 
elnöke és Colin Schrenk környezetvédelemmel (is) foglal
kozó szakemberek. Colin Schrenk frissdiplomás mérnök
ként hat hónapot tölt majd cl nálunk, tapasztalatokat gyűjt a 
helyi környezet-gazdálkodás személyi, tárgyi feltételeiről, 
a működés mikéntjéről és annak mentális hátteréről. A be
mutatkozás után a polgármester úr más irányú elfoglaltsá
gára hivatkozva a helyi sajtó képviselőjére bízza az idegen
vezető szerepét, Túra bemutatását. A helyi sajtóképviselő 
egy pillanatra elbizonytalanodik, hiszen a vendégek előző 
nap már körbejárták a községet. Aztán kiderül, hogy a 
túrának meghatározott állomásai vannak: a szennyvíz
telep. a hulladéklerakó és a helyreállított hőforrás-kút. 
Néhány perc múlva szinte hangtalanul siklunk a hatalmas 
amerikai egy-terüvel az első célállomás felé, néhány helyi 
adat távirati jellegű felsorolása közben. A társalgás nyelve 
Cservény úrral a magyar, ő itt született, de már évtizedek 
óta Svájcban él. Colin huzamosabb időt töltött Erdélyben - 
a szakdolgozatát is ott írta -, és egyéb kötődései miatt is 
vállalkozott a magyar nyelv sok külföldinek szinte meg
oldhatatlan feladatot jelentő elsajátítására. Elég pár szót 
váltanunk, hogy kiderüljön: meglepően tehetséges "haladó”. 
A beszélgetést olykor némi angollal tesszük gördüléke
nyebbé, így legalább a kísérőnek is alkalma nyílik megkopott 
és rendkívül hiányos nyelvtudatlanságának pallérozására.

A szennyvíztelepen Kis András vezető szolgálati távolléte 
miatt Tóth István ottani dolgozó és Darázs Istvánná gardí
roz minket. István szakszerű kalauzolása alatt vendégeink 
képet kaphatnak a több mint öt éve működő hálózatról az 
ún. "nyomott rendszer" bevezetésétől kezdve a tisztított 
szennyvíz Galgába kerüléséig. A szakembereknek termé
szetesen rengeteg kérdésük és meglátásuk van. Kívülállóként 
úgyr ítélem meg, hogy többnyire tetszik nekik, amit tapasz

talnak. csak a vízminőségi ellenőrzések ritkasága (negyed
évenként!) fiircsa nekik egy kissé. Mint kiderül, nem a 
telep alkalmazottainak hanyagságára vezethető vissza ez a 
tény, hanem egyszerűen a magyar rendelkezések ilyenek. 
Persze ez is pénkérdés (illetve annak hiánya), hiszen egy' 
akkreditált szaklaboratóriumi elemzés súlyos összegeket 
emészt fel. Igaz, az eddigi méréseknél még sosem volt gond 
a túrái telepen.

A második helyszínen Benke Sándor, a hulladéklerakót 
működtető kft. ügyvezetője fogad bennünket. Sándor (ki 
tudja, már hányadik alkalommal teszi a nyári megnyitó 
óta) elmagyarázza a látogatóknak a lerakó üzemeltetési rend
szerét, bemutatja a mérleget, szerv ízcsamokot - ahol az új 
aprítógép is megtalálható -. a komposztteret stb. A mérnöki 
szem ezúttal is kiemelten érdeklődik a környezetvédelmi 
megoldások iránt, melyek megismerése csak egy humoros 
epizód után válik világossá. A derültséget az váltja ki. 
hogy Cservény úr Sándor tájékoztatásában félreérti azt a 
mondatot mely szerint "...a biztonsági rendszer egyik eleme 
a telep négy sarkán fúrt mérőkút, mely a talajvízből vett 
minták elemzésével tudja kiszúrni, jelezni az esetlegesen 
földbe került szennyeződéseket. így' a probléma felismerése 
és kezelése egy lényegében csak elméletileg előfordulható 
hiba következtében garantáltan a lerakó területén belül 
marad."
Az elnök úr értelmezése szerint pedig csak akkor történik 
ellenintézkedés, amikor a szennyeződés már eléri a község 
határait... A félreértést - érthető okokból - tisztáznunk kell.

A körút harmadik, és bizonyos szempontból leglátványosabb 
állomása a melegvíz, ahová már Tóth István polgármester 
is elkísér minket. Itt nem csak az indusztriális beruházás 
méretei, hanem a Föld mélyének elementáris ereje jelenti a 
látnivalót. Már kilométernyire a forrás helyszínétől is le
nyűgöző panorámát nyújt a felszínen több mint 100 °C-os 
termálvíz (gőz) magasba törése, a környezetben szálló per- 
metfuggöny és az elvezető árokban folyó sistergő "termál
folyó". A helyszínen dolgozó szakemberek, gépmonstrumok 
jelenléte reményi keltőén mutatja, hogy' a csővezeték és a 
kútfej cseréje-felújítása nem volt (lesz) hiábavaló!
Ezt vendégeink is megerősítik, megjegyezve, hogy azért a 
vízminőségi vizsgálatok végeredményét még meg kell várni.
A jó levegőtől és sétától kissé elfáradt, megéhezett társa
ságot ezután az Adria étterem és Hörömpő Károly látja 
vendégül egy finom ebéd erejéig.

Visszatérve a kiindulóponthoz, a hivatalban már kötetlen 
beszélgetés formájában érdeklődöm, milyen tapasztalato
kat, benyomásokat szereztek a mérnök urak.
"Először is köszönjük szépen az informatív bemutatást" - 
mondja Cservény Ferenc. "Talán meglepő lesz, amit most 
mondok, de ezt az egészet mi úgy képzeljük el, hogy az itteni 
területi, környezetvédelmi, műszaki, vízgazdálkodási, hulla
déktárolási értékeket valamilyen formában hasznosítani 
kellene. A lakosság tájékoztatása, tudatformálása terén úgy 
érzem nincsenek kiaknázva a lehetőségek." 
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"Hajói értem, akkor Ön azt mondja, hogy a létesítmények 
megvannak ugyan, de csak az alapvető feladataikat látják 
el anélkül, hogy egy átfogó rendszer keretében összehan
goltan működnének?" - vetem közbe.
"Igen, pontosan. Majdnem Tart pour Tart formában, ön
magukért tevékenykednek, a lakosság bevonása nélkül. Az 
eddig hallottak alapján nem kielégítő az információ
áramlás. nincsenek a helybéliek kellőképpen tájékoztatva. 
Nem tudják, miért fontos és hasznos a hulladéklerakó, ho
gyan használják rendeltetésszerűen a szennyvíz-rendszert stb." 
Kérdésemre, mi szerint hogyan képzelné el a lakosság bevo
nását. tájékoztatását (szórólapokkal, falugyűlésekkel, esetleg 
más módon). Cservény úr azt feleli: "A tájékoztatási techni
kákról lehet beszélni, természetesen az előbbiek is megfon- 
tolandók. De nem ez az elsődleges. A helybelieknek tisztá
ban kellene lenniük az értékeikkel, melyekben bővelkedik 
ez a vidék. Szinkronba hozni az adottságokat a lehetősé
gekkel. amire manapság egyre kevesebb figyelmet fordítunk 
véleményem szerint. Ugyanakkor ügyelni arra is, hogy az 
ökológia legyen az ökonómia felett, és ne fordítva. Világ
szerte egyre nagyobb hangsúlyt fektetnek a természet védel

mére az ipari teijeszkedéssel. a szélsőségekig fokozott 
termeléssel szemben. Ma már nem elég valamit kitalálni, 
finanszírozni és megvalósítani, hanem ésszerűen, gazda
ságosan, környezetkímélőén kell működtetni - megértve 
természetesen, hogy egy ekkora településnek, mint Túra 
milyen előrelépést jelentenek ezek a létesítmények.Talán 
egy átfogó nyilvántartási rendszer kidolgozásával könnyeb
ben össze lehetne hangolni munkájukat."
Az clkövetkezendő hat hónapban mindenkeppen közelebb 
kerülhetünk ehhez, ha a szakemberek lelkes támogatását 
és ötleteit hasznosítjuk, melyek remélhetőleg egy hosszabb 
távú együttműködés alapjait rakják le.

A beszélgetés végén Colinhoz fordulok, akinek láthatóan 
gondot okozott a mi "gyors” társalgásunk követése, ezért 
egymás között franciául mindig átismételték a hallottakat, 
hogy semmi ne maradjon ki. Megkérdezem, szeretnc-c 
még valamit hozzáfűzni?

Minden így van!" - válaszolja mosolyogva.

Szöveg és fotó: Tordai László

STUÁX'yO'

Kedves Olvasók! Ezúton kérjük szíves elnézésüket, de mindenek előtt a szerzőét, Németh Zoltánét, hiszen a 
művelődési ház computerbirodalma elszabadult. Önálló életének erdménye lett, hogy az Én is csak ember voltam c 
mü egy bizonyos szakaszától megkettőződött. Az elmúlt rész így már egyben a befejező volt, melynek zárómondata így 
hangzik: - Várom a parancsait uram. - Hangzott a robothang, most először szólva így egy emberhez.
Kárpótlásul álljon itt Németh Zoltán egy kisebb lélegzetű műve. Seres Tünde

Esni kezdett az eső. Eleinte csupán pár csepp hullott, majd a szerény kezdet után igazán megindult a vízzuhatag. 
Lehútötte kissé a levegőt ez a késő tavaszi zápor, de jelentősebb változást nem idézett elő.

Az emberek az eső elől fedél alá húzódtak, s tovább folytatták addigi tevékenységüket, ami többnyire beszélgetésből 
és heves gesztikulálásból állt. Az állomás padjai megteltek egymás szavába vágó vidám diákokkal. Csak egyvalaki 
maradt a szabad ég alatt, mint akinek fel sem tűnt az egyre hevesebben zuhogó eső.

Jól láttam őt onnan, ahol ültem. Gyönyörű aranybama esőáztatta haja makacsul próbálta az arcát előlem elrejteni, 
de a lány apró kezei szerencsére mindig inegadályozták azt ebben a műveletben. Semmi kétség, valóban ő állt kinn a 
természet erőivel szemben.

Ismertem már korábbról, mikor még egy órákra jártunk. Sokáig szerelmesnek hittem magam, ha a közelében 
voltam. Senki sem volt olyan hatással rám mint ő. Később elváltak útjaink, de az én szememben semmit sem változott 
azóta, mióta utoljára láttam. Ugyanolyan átható tekintettel néz ma is rám, mint akkor, s egy kicsit nekem is fontos 
még mindig.

Az arcát néztem. Nem tudom miért, de azt kívántam bárcsak észrevenné. És teljesült. Mintha a hetedik érzéke 
megsúgta volna neki, hogy egy srác éppen öt figyeli.

Rám nézett, s elmosolyodott. Nem olyan mosoly volt ez. mint amikor vicceset hall az ember és mosolyra húz a 
szája, ez több volt annál. Örült annak, hogy' én figyeltem őt, s ezt közölte velem a mosolyán keresztül.

Viszonoztam az öröm kifejezését, s láthatóan nagyon megörült ennek. Egy pillanatra visszagondoltam arra az 
időre, mikor még nap mint nap találkoztunk, s fájdalmasan vettem tudomásul milyen jó is volt akkor. Talán még 
mindig érzek valamit iránta, csak nem tudtam erről mostanáig.

Még mindig mosolygott, s volt a tekintetében valami, ami mintha hívott volna.
Megszületett bennem egy döntés, s azonnal hozzákezdtem a végrehajtásához. Csodálkozó társaimmal mit sem 

törődve felálltam, s elindultam a lány felé. Az eső most igazán rákezdett, mintha a természet el akarna téríteni a 
szándékomtól. De akármennyire is eshet az eső, most nem tud megállítani.

Kiléptem én is a szabad ég alá, így már engem sem védett semmi a záporozó víztől. Odaléptem hozzá, s a kezét a 
kezembe vettem. Nem ellenkezett, sőt, a szemében láttam mennyire örült ennek.

Valami történt közöttünk akkor, valami nagyon jó, amit szavakkal nem lehet kifejezni. Mintha az ég is megérezte 
volna ezt, s az eső hevessége kezdett alábbhagyni. A felhők mögül előbújt a nap is, és simogatóan meleg sugaraival 
nézett ránk. Most már egy szerelmes párt látott, az eső fényében.
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Rólunk írták az újságok
„Kis hazánk" a „nagy sajtóban."

Isméteken két hónap termését kell össze
geznem, mivel a sajtó továbbra is nagyon 
mostohán bájuk nagyközségünkkel. De 
ugyanez elmondható az egész Galga 
vidékre vonatkoztatva is, napok, sőt olykor 
hetek telnek el, amíg valahol sikerül rá
bukkanni egy-egy írásra. Talán az április
tól rendszeresen, hetente megjelenő 
Észak Pest Megyei Hét segítem fog 
ezeken a gondjainkon. Jómagam is tagja 
vagyok az új szerkesztőségnek, így 
igyekszem a jövőben többet törődni 
szűkebb szülőföldünk, a Galga vidék 
sajtóba kívánkozó eseményeivel.
Két korábbi mulasztást is pótolnom kell, 
ezek a sajtóinformációk ugyanis csak 
nagy késéssel találtak rám
A Kiskegyed 1999. augusztus 31-i 
számában Arvull kastély gondját a 
kutya sem védi címmel ír hazánk elha
nyagolt kastélyairól. A cikk szövegében 
a mi kastélyunk ugyan nem szerepel, de a 
cikket bevezető remek színes felvételen 
az 1883-ban épült Ybl alkotás látható, 
mellette az alábbi szöveggel: "A franciás 
neoreneszánsz remeke az 1883-ban el
készült túrái kastély."
A másik adósságom az Új Ember c. 
rom kát. hetilap A jászoiy? A bocik 
tányérja.. focim alatt közli Tóth Sándor 
cikkét. Cser István felvételével kiegészít
ve. december 19-én. A cikk teljes terje
delmében megjelent a Túrái Hírlap 
januári számában, így erre most nem 
szeretnék részletesen kitérni.
A Pcstvidék január 7-i számában a rövid 
hírek sorában közli szerző megjelölése 
nélkül, hogy Túrán az idén is(?) megjelen
tetik a községi krónikát, amelyben kiemelt 
helyet kap a 300 éves iskola történet. Az 
általános iskola vezetése a szerzővel kö
zösen szeretné, ha a krónika hitelesen 
és sok-sok névvel lenne teljes, ezért 
2002-ben kizárólag a helyi oktatás törté
netéről akarnak egy kötelet megjelentetni.
A Mai Nap január 30-i száma Sebes 
Erzsébet tollából ad hírt a Mi újság? c. 
rovatban arról, hogy Sára Sándor 
1999-ben Menedékdíjat vett át, amelyet 
az ENSZ Menekültügyi Főbiztosság 
magyarországi képviselete ítélt oda a 
Duna Televíziónak. Sára Sándor a ki
tüntetés átadásának idején éppen Delhi
ben tartózkodott egy nemzetközi fesz
tiválon. A riporter kérdésére a művész 
elmondta, hogy nagy örömmel töltötte el 
az elismerés. "Észrevették a munkánkat, 
törekvéseinket" - mondta, majd így foly
tatta: "Fontosnak tarom, hogy elismerték a 
Duna TV-nek a menekültügyben folyta
tott tevékenységét." Arra a kérdésre, 
hogy mire költik a díjjal kapott pénz

összeget, így felelt: "Ez a pénz kb. egy fél 
magazinműsor elkészítésére elegendő. 
Tehát nem ez a lényeges. Az lenne jó, ha 
nem kellene többé ezzel a témával 
foglalkozni!" \ közelmúltban Sára Sándor 
4 filmjét mutatták be Londonban. A ren
dező nagyon érdekesnek találta, hogy a 
30 éve forgatott Szindbád ott milyen 
hatalmas közönségsikert aratott. Végül 
arról beszélt, hogy ma is van kész for
gatókönyve, csupán a pénz összegyűjtése 
várat még magára. Itt jegyzem meg, 
hogy Sára Sándor rövid életrajza, és 
munkásságának főbb produktumai az 
Interneten is megtalálhatók. Az itteni 
szöveg kiemeli, hogy puritán eszközök
kel megformált munkáiban és soroza
taiban politikus hevülettel és leleplező 
szenvedéllyel igyekezett a közelmúlt fáj
dalmas eseményeit tények, tanúk, val
lomások segítségével felidézni. Pályafutá
sának újabb fejezete akkor kezdődött, 
amikor elvállalta a Duna Televízió 
elnöki posztját.
Az Interneten egy másik, február 3-i fel
jegyzés is olvasható, amely arról a látoga
tásmi szól mely során Orbán Viktor mi
niszterelnök, Pintér Sándor belügymi
niszter és Kövér I zászló tárca nélküli 
miniszter ellátogatott az árvíz veszélyez
tette Füzesabonyba. Itt állapították meg, 
hogy a katasztrófa során liatan vesztették 
életüket. 2238 embert kellett kitelepíteni. 
Jelenleg 148 településen 18486 embert és 
5816 lakóházat fenyeget a víz. Az idén a 
költségvetés mintegy 30 milliárd forintot 
költött a természeti katasztrófák miatti 
védekezésre. Ezután részletesen elemzi a 
cikk az egyes területek kárigényeit, amely
nek során rólunk az alábbi rész, emlékezik 
meg: "Pest megyében a legsúlyosabb 
helyzet Nagykálán alakult ki. Tápiószent- 
mártonban, Tápiószelén és Farmoson a 
viszonyok lassan normalizálódnak. A 
Galga vízgyűjtő területén Galgamácsa, 
Domony, Hévízgyörk, Ácsa. Galgahéviz 
és Túra községekben folyik a védekezés." A 
károsultak megsegítését a Magyar Máltai 
Szeretetszolgálat, a Magyar Vöröskereszt 
és a Magyar lüspöki Kar megbízásából a 
Magyar Karitász szervezi.
Az Észak Pest Megyei Hét február 10-én 
Kik voltak az elsők? cím alatt a túrái négyes 
ikrekről sajnos rossz minőségű fény
képpel cikket közölt az én írásom fél
használásával, amely már megjelent a 
Túrái Hírlapban is (december).
Ugyancsak február 10-én a Pestvidék
ben Ki így, ki úgy farsangol címmel 
Balázs Gusztáv ír a gödöllői királyi 
kastélyban történelem tanárok részére 
megrendezett farsangi bálról. A cikk

ben egy szó sem esik a Túrái Általános 
Iskola Sissi Táncegyütteséről, akik a báli 
műsor során a legnagyobb sikert araikik 
Soproni Béla fotóját is közli az írás a 
középiskolások tánca címmel. A kép 
ugyanakkor a Sissi Táncegyüttes két lán
cosát mutatja. Itt szeretném megjegyezni, 
hogy a tévedésre az iskola illetékesei 
felhívták a lap figyelmét, de helyesbítés 
helyett még csak nem is reagállak az 
észrevételre.
A Pcstvidék február 22-i számában olvas
hattuk Balázs Gusztáv Kalandos Ro-La 
Kupa: tarai siker c. cikkéi. A szerző meg
állapítja. hogy az egy éven át Bagón 
őrzött vándorkupát Túra labdarúgói sze
rezték meg A magasabb osztályban 
szereplő túrái csapat ugyanis 4:2-re 
verte a I levizgyörköt. Bag pedig 3:2-re 
Valkót. A következő nap hatalmas meg
lepetése volt, hogy Valkó eleinte 3:1-re 
vezetett a liazai csapat (Hévízgyörk) ellen, 
azonban a mérkőzés végeredménye 8.3 
volt A megyei első osztályban szereplő 
csapatok összecsapásának első perceiben 
a kapuvédők enyhe mezőnyfölénynek 
örvendhettek, de a második félidőt már a 
túrái aspiránsok irányították, és 0:3-ra ver
ték meg ellenfelüket Dobes Attila edző 
Kuti, Sipcki és Stefkó játékával volt 
elégedett. A mérkőzés után kupaban
kettre kerüli sor. ahol Tóth Gábor ország
gyűlési képviselő jelenlétében Lajtos 
István, a Ro-La Kit. társtulajdonosa vázá
val ajándékozta meg a megyei labda
rúgó szövetség lemondott titkárát. 
Túróczi Bélát majd Sziráki Mihály 
serlegekkel jutalmazta meg Kuti László 
gólkirályi, a legjobb kapust. Sipcki Attilát 
(mindkettő a túrái csapat játékosa) és a 
legjobb mezőnyjátékost, a valkói Pál 
Viktort. A Ro-La Kft-tői "életműdíjat" 
kaptak: Király Elek, Lipcsei Zoltán. 
Gömöri Ottó és Őszi Csaba Február 25-én 
ugyanebben a lapban megjelent a túrái 
labdarúgó csapat fényképe is.
Február 25-én Könny és mosoly a házi 
versenyen (Folytatódik-e a túrái tornász
lányok sikere?} címmel az én írásom 
jelent meg. A cikk során utaltam arra, 
hogy a tomászlányok helyt álltak a házi 
versenyen. Igaz, hogy a sikeres gyakorla
tokat kísérő mosoly mellett néha a 
kudarc könnycseppjei is megjelentek a 
lelkes kislány ok arcán. Később állításaimat 
igazolta a közben lezajlott megyei verseny, 
ahol a nagyok most is elsők lettek 
Végezetül ugyanezen a napon az Észak 
Pest Megyei Hét ismét leközölte a túrái 
négyes ikrekről korábban rendkívül rossz 
minőségben készült fényképet, ez alkalom
mal kiváló kivitelben. Takács Pál

TURN HÍRLhP 2000 MÁRCIUS □ 25



Február utolsó hetében rendezte meg a diákönkormányzat a hagyományos 
farsangi jelmezes karnevált a művelődési házban. Az alsó tagozatosok 
csütörtökön délután adhatták át magukat a vidámságnak. A karnevál 
kezdetét a hercegi páros megjelenése (Farkas Eszter és Sima Zoltán) 
majd Petrovics Katalin és Árva Szilvia tanítónők felkészítésében a nyitó
tánc jelentette. Ezután vonultak fel a jelmezverseny résztvevői. Végül 
muzsika és a tánc uralta a bált Másnap a felső tagozatosok "özönlöttek'1 e 
a nagytermet, majd Bíró Krisztina és Karácsondi Attila hercegi páros 
bevonulása után a Raksánvi Ildikó vezette Sissi Táncegyüttes nyitó
táncában gyönyörködhettek a résztvevők. Itt jóval kevesebb jelmezes 
volt. Takács Pál

A Vigyázó Kör 
farsangi bálját 
is a jó hangulat 
jellemezte.
A képen a 
HU-MORZSÁK 
alsó tagozatos 
viccmester 
társulat fellépés 
közben.
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Ea DROGJOG
Kedves Olvasó!
Köszönöm megtisztelő figyelmüket, gondolatébresztő kérdéseiket, 
építő szándékú véleményeiket, a kritikákat, mellyel hozzájárultak, hogy 
a már egy éve folyamatosan megjelenő drogokkal kapcsolatos ismeret
terjesztő cikksorozat igen komoly érdeklődést váltott ki. Nem kívánva 
visszaélni türelmükkel, e cikkel szeretném ezt a kimerithetetlen témakört 
bezárni. Kérem, ne feledjék, a probléma nem szűnik meg, ha nem be
szélünk róla. A drogprobléma valamennyiünk csalásában, baráti, isme
retségi körében felléphet. A tagadás, a problémák elkendőzése, az 
érintettől való megvető elfordulás mindössze csalás, önmagunk be
csapása. Nézzünk a veszéllyel őszintén szembe, tegyünk ellene, és 
neveljünk boldog gyermekeket! Ne feledjük: "Aki megment egy életet, 
egy egész világot ment meg.

Büntetőjogi szempontból a legfontosabb felosztás 
a legális és illegális drogok közötti különbség
tétel. A legális drogok (alkohol, kávé, cigaretta 
stb.) mindenki számára engedélyezett, fogyasztá
sával szemben az illegális drogok (marihuána, 
LSD. speed stb.) tiltottak. A BTK szerint (BTK. 
282/A §.): aki kábítószert termeszt, előállít, 
megszerez, tart, az országba behoz, onnan kwisz. 
az ország területén átvisz, bűntettet követ el. és öt 
évig terjedő szabadságvesztéssel büntetendő. 
Aki kábítószert kínál, átad, forgalomba hcz, keres
kedik. bűntettet követ el, és 2-8 évig terjedő 
szabadságvesztéssel büntetendő. Ha a bűn
cselekményt oktatási, köznevelési, gyermekjóléti 
és gyermekvédefrii. közművelődési épületek terü
letén, annak környezetében követik el, a büntetés 
5-10 évig terjedő szabadságvesztés. Aki kábító
szert fogyaszt, vagy nagy nyilvánosság előtt 
kábítószer-fogyasztásra hív fel, és ha ennél 
súlyosabb bűncselekmény nem valósul meg. két 
évig terjedő szabadság-vesztéssel büntetendő 
1999. március 1. óta a törvény két kategóriát állít 
fel: a) fogyasztói típusú cselekmény, azaz a 
megnevezés, a tartás, az előállítás, a termesztés, 
az országba való behozatal és kivitel; b) terjesztő 
típusú magatartás, azaz a kínálás, a forgalomba 

hozatal, kereskedés. A kínálást már egyszerű kérdéssel, az átadást pedig már egy marihuánás cigaretta (joint) ingyenes (!) továbbadásával is meg lehet 
valósítani. E magatartásoknál a büntetés függ a kábítószer mennyiségétől is. Az eladott, átadott kábítószerek mennyiségét mindenképpen összeadják. 
Tehát a büntetés nagysága függ attól, hogy fogyasztói vagy terjesztői típusú a cselekmény, illetve milyen mennyiségű kábítószerrel követték el. így: 
a) fogyasztás (mennyiségtől függetlenül) 2 évig terjedő b) csekély mennyiségű fogyasztás: pénzbüntetés vagy közérdekű munka vagy két évig 
terjedő -. c) csekély mennyiség kínálása: 2 évig terjedő d) csekély mennyiségnél több fogyasztása: 5 évig terjedő -; e) csekély mennyiségnél 
több kínálása, átadása: 2-8 évig terjedő -; f) jelentős mennyiség fogyasztása: 5-15 évig terjedő -; g) jelentős mennyiség terjesztése: 10-15 évig vagy 
életfogytig tartó szabadságvesztést von maga után. Az 1999. március 1-től életbe lépett törvény tartalmazza a csekély és a jelentős mennyiség 
meghatározását. Csekély mennyiségnek számít pl.: Amfetamin: 1-10 gr., Extasy: 10-20 db., Heroin: 1-6 gr., Kokain: 3-8 gr.. LSD: 5-15 db... 
Manhuána: 12-100 gr.. Hasis: 30-100 gr., Kender növény: 5 db. stb. A jelentős mennyiség a csekély mennyiség húszszorosa. Vannak olyan esetek, 
amikor már csekély mennyiség miatt is súlyosabb büntetés jár. Ha 18 éven felüli személy egy 18-at még be nem töltött személyt juttat kábítószerhez, 
akkor 5-10 évi börtönre ítélhetik. A haszonszerzéssel járó rendszeres árusítás büntetése 5-10 évig terjedő szabadságvesztés. Aki nem 
kábítószerfüggő, csak alkalmi fogyasztó, kipróbáló, és ez az első ügye, jó esélye van arra, hogy 2 év börtön helyett az ügyész csak megóvást alkalmaz, 
vagy elhalasztja a vádemelést. Vagyis az ügyész rosszallását fejezi ki, és figyelmezteti arra, hogy a jövőben ne kövessen el bűncselekményt. Az 1-2 évre 
terjedő időszakra elhalasztott vádemelés ideje alatt pártfogó felügyeletet és magatartási szabályokat írhatnak elő (a pártfogó felügyelete fiatal
korúak esetében kötelező). A kábítószer-függőséget igazságügyi elmeorvos szakértő állapítja meg. Aki gyanúsított, ezen a vizsgálaton köteles 
megjelenni. Az a kábítószer-függő, aki nem fegyveresen, bűnszervezet tagjaként, ill. megbízásból követi el a bűncselekményt vagy iskolában, annak 
környékén ad valakinek dogot ill. 18 éven aluli személyt juttat kábítószerhez, és csak saját használatára tartott magánál drogot, ha vállalja a 6 hónapos 
folyamatos gyógykezelést, akkor a büntetőeljárást egy évre felfüggesztik
Fontos tudni, hogy a rendőrnek joga van bárkit igazoltatni, gyanús viselkedés esetén ruházatát, csomagját, autóját átvizsgálni. Akinél drogot, vagy 
egy használt pipát vagy fecskendőt találnak, akkor előállíthatják, és büntetőeljárást indíthatnatoellene. és ettől kezdve gyanúsított. Számíthat az 
otthoni házkutatásra és köteles a szakértői vizsgálatnak alávetni magát, ami vizelet - és vérvizsgálatot jelent Aki nem gyanúsított, csak tanú, nem 
köteles a vizeletvizsgálatnak alávetni magát, de tanúként köteles igazat mondani, viszont nem köteles felelni olyan kérdésekre, melyekre 
válaszolván önmagát vagy a hozzátartozóit keverné bajba. Ha az eljárás során a tanút sérelem éri, 8 napon belül panast tehet az ügyészségen.
Ha valakit "ekaptak". a rendőrség köteles vele közölni, hogy milyen bűncselekmény elkövetésével gyanúsítják. A gyanúsítás ellen panasszal lehet élni, 
amit a kihallgatáson kell jegyzőkönyvbe mondania. Joga van hallgatni. Megtagadhatja a vallomástételt, vagy az egyes kérdésekre a válaszadást. 
Ha gyanúsított, nincs igazmondás! kötelezettsége, de mást bűncselekmény elkövetésével nem vádolhat Minden, amit mond, felhasználható ellene, még 
ha vissza is vonja Megjelölheti, kit szeretne értesíteni, és joga van ügyvédet kérni. Aki még nem múlt el 18 éves, vagy előzetes letartóztatásba 
helyezték, joga van a hatóság által kirendelt védőügyvéd segítségére.
1999. március 1. óta, aki drog hatása alatt vezet, a kábítószerrel való visszaélésen kívül a "járművezetés bódult állapotban" vétségét is elköveti. Ebben 
az esetben a rendőr akkor is kötelezheti vér - és vizeletvtzsgálatra, ha még nem gyanúsított. A tévhittel szemben lényeges tudni, hogy nincs fel
jelentési kötelezettség. Ilyen kötelezettséget a törvény csak különleges bűncselekményeknél (pl. kémkedés, hazaárulás) ír elő, egyébként az állam
polgár belátására bízzák, hogy értesíti-e a rendőrséget. Az orvosokat, mentősöket köti az orvosi titoktartás, nekik sem kell értesíteniük a rendőrséget 
valamint a pedagógusoknak, szülőknek, barátnak sincs feljelentési kötelezettsége. Életveszélyes állapot esetén mindenképpen mentőt kell hívni, hisz a 

"bajbajutott" élete fontosabb, mint a félelem a rendőröktől. Senki nem köteles semmi olyanról beszélni a rendőröknek, amivel magának is árthat, de 
ez nem jelenti azt, hogy ne segítsük áldozatos munkájukat amit a mi biztonságunk érdekében végeznek! Ne feledjük el: a törvények önmagukban 
nem tudják megszüntetni a drogfogyasztást. Mi emberként szülőként felelősek vagyunk gyermekeink testi és lelki egészségéért, azért a mentális 

egészségért, amivel felvértezve NEM-et tud mondani a csábításra a gyermek, fiatal, a jövő nemzedéke. Adjunk nekik esélyt! Korsós Attila
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LABDARÚGÁS
RO-LA KUPA 2000

A felkészülési elősegítő RO-LA Kupa har- 
madizben kerüli megrendezésre, melynek 
elnyeréséért négy együttes mérkőzött 
február 12-én, 19-én, 20-án. A résztvevők a 
megyei I. osztályú Túra és Bag, valamint 
a megyei 11 osztályú Hévízgyörk és Valkó.

Túra - Valkó 6:1 (4:1). Gól: Kuti L. 3. Burai 2. Kaján i. Pál V. 
A megerősített hazai csapat biztosan győzött. A II. félidő 
végén érdekes helyzet borzolta a kedélyeket. Urbauer játék
vezető szabálytalannak ítélte meg egy 11-es clrúgását. így7 
a turaiak 7. gólját nem adta meg. ítéletét a hazaiakon kívül 
még a vesztes csapat is furcsállotta.
Hévízgyörk - Bag 0:5 (0:3). Gól: Simó L. 2, Turcsányi, 
Sabján, Wcisinger. A hazaiak részéről sok durvaság tarkí
totta a mérkőzést de ez sem akadályozta meg a bagiak biztos 
győzelmét.
Hévízgyörk - Túra 2:4 (2:2). Gól: Gömöri. Szabó T. ill. 
Kuti L. 2. Kajári, Pécsi. Gyenge első félidei játék után a 
második félidőben nyújtott jó játékkal Túra ismét biztos 
győzelmet aratott.
Bag - Valkó 3:2 (2.1). Gól: Tóth B. 2, Wcisinger ill. Ádám, 
Pál V. Az átigazolási időszak utolsó napján Túráról Bagra 
távozó Tóth Balázs jól mutatkozott be új csapatában Az 
egyébként tartalékos Bag nehezen szerezte meg a győzelmet.
Hévízgyörk - Bag 3:8 (3:1). Gól: Kustra, Gömöri, Szeifert 
ill. Pál V. 3. Horváth Z. 3. Első félidei biztos vezetés után 
Hévízgyörk csapata leengedett. Ádám, Zsigri padlóra 
került a Valkóval szemben.

Bag - Túra 0:3 (0:1). Gól: Kuti L. 2. Takács. A Galga menti 
rangadónak számító mérkőzést Vágner László vezette. A 
túrái játékosok nagyon jó játékkal megérdemelten és 
biztosan győzték le a fásultan játszó "örök” ellenfelet. 
Kiemelkedő játékot mutatott be Kuti és Stcfkó.

A torna végeredménye:
1. TÚRA 13:3 9 pont
2. Bag 8:5 6 pont
3. Valkó 11:12 3 pont
4. Hévízgyörk 5:17 0 pont

A torna legjobb kapusa: Sipeki Attila (Túra).
A torna gólkirálya: Kuti László (Túra).
A torna legjobb mezőnyjátékosa: Pál Viktor (Valkó).
Az ünnepélyes credménylürdetés keretein belül búcsúztatták 
a torna szervezői. Lajtos István. Rózsavölgyi Sándor 
valamint a Galga menti csapatok az egészségi állapota 
miatt tisztéről leköszönő Túróczi Béla PLSZ főtitkárt.
15-20 éves labdarúgó pályafutása elismeréseként díjazásban 
részesült: Király Elek. Gömöri Ottó. Lipcsei Zoltán és 
Őszi Csaba.
(A Népszabadság "Pestvidéki Sport" rovatában február 
25-én közölt cikket az eseményről a győztes csapat 
fényképével. A csapat tagjai: Sipeki Attila, Dúsa József, 
Nagy Gábor, Kajári Gábor, Sukaj Zsolt, Győri Tibor, 
Pécsi István, Lőrinc/ Zsolt, Dobes Attila, Kuti László, 
Bagó Attila, Tóth István, Takács László, Pusztai 
József, Stefkó István, Burai János, Merényi Tamás, 
Csorna Gábor, Tamás Zoltán )

Horák Mária
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Hasznos tudnivalók Szénási Hátastól
Válledzési tanácsok

Az első dolog, amit a delta edzésekor figyelembe kell venni 
az, hogy a váll három feje közül legalább egy ingerelt 
állapotban legyen, amikor megmozdítjuk a vállizüleíben 
(elmozdítjuk a karunkat testünk középvonalától). Természe
tesen ez tartalmazza számos különböző izomcsoport gyakor
latait. de kettőé itt különösen fontos: a mellé és a háté 
Ezért a deltaizom elülső feje serkentődik, amikor a mell 
dolgozik (különösen ferdepados nyomásnál), amikor pedig 
a hátunkat edzzük. a hátsó feje dolgozik. Ez akkor válik 
nagyon fontossá, amikor meg kell határozni, hány sorozatot 
csináljunk a delta tetszetős kikerekítéshez és szimmetrikus 
megjelenéséhez. Ha szertelenül eltúlozzuk a mell megdol
gozását. de elhanyagoljuk a hátunkat, akkor számolhatunk 
azzal, ami kezdőkkel gyakran megtörténik. Tudniillik hogy a 
kiegyensúlyozatlan edzésnek a váll mérete, formája és 
rugalmassága esik áldozatul. A második dolog, amit nem 
szabad elfelejteni, hogy' az olyan vállgyakorlatok, amelyek 
nyomással járnak, két ízületet vesznek igénybe: az egyik a 
váll, a másik a könyök. E gyakorlatok végrehajtásakor a 
tricepsz (más izmokhoz hasonlóan) az egész gyakorlat 
alatt keményen dolgozik a könyök nyújtásán. Ennek nem 
csak az lesz a következménye, hogy a tricepsz idő előtt 
elfárad, liánéin ha a tricepsz az alkatunk egy ik gyenge pontja, 
akkor a deltánk nem kap maximális serkentést. Harmadszor, 
sok testépítő gyakran figyelemmel kíséri, hogy mennyit 
edzi a deltacsoport elülső fejét a hátsóhoz viszonyítva. A 
váll elülső része a mell edzése közben is terhelődik minden 
olyan mozgásban, amelyben a kar emelkedik, és a homlok
hoz közeledik. De azok a testépítők sem járnak el helyesen, 
akik nyakból nyomnak - és abban a hitben, hogy' ez sok
oldalú vállgyakorlat -. szintén túlzásba viszik a delta elülső 
fejének megdolgozását, mert a kifelé fordított kar a delta 
elülső fejét közvetlen, ellentétes nehézkcdéssel terheli. A 
delta hátsó fejének edzéséhez viszonyítva, a delta elülső 
fejének túlzott igénybevétele a testépítők vállát vállsérülés 
és aszimmetrikus fejlődés kockázatával sújtja. Végül pedig, 
legyünk óvatosak, és ne feszítsük túl a vállizületet gyakran 
nagy súlyzók emelésével, mert ez nagyon könnyen sérülést 
okozhat.

DELTA OLDALSÓ FEJE

Emelés oldalra döntött 
törzzsel alsó csigával 
vág} egy kezes 
súlyzókkal.
Ez a gyakorlat Amold 
révén vált híressé.
Két dologra keli 
figyelnünk.

Oldalemelés ülve 
egykezes súly 
Független attól, 
hogy állva vagy 
ülve hajtjuk végre 
ezt a gyakorlatot, a 
mozgás legyen igen 
lassú és kimért 
Ne emeljük 
az egykezes 
súlyzókat fülünk 
szintjénél 
magasabbra. 
Emelés közben a 
tenyér mindig 
lefelé nézzen. 
Célszerű: 
kis súlv 4x10-12

DELTA HÁTSÓ 
FEJE

Először ügy eljünk arra, hogy’ ne hagyjuk a súlyt 
nyugalmi helyzetben a vállon (az alsó holtponton). 

Amikor ugy anis a súlyzók érintik a vállat, 
a tenyerek nem le, hanem egymás felé néznek. 

Másodszor, összpontosítsunk arra, hogy' emelés közben 
könyökünk közeledjék egymáshoz.

Nyak mögül 
nyomás 
kétkezes 
súlyzóval

Célszerű 
5x8-10-et 
csinálni 
közepes 

terheléssel

DELTA ELÜLSŐ FEJE

Éljenek a földutak.' Mii nekünk jól 
megcsinált aszfaltburkolat! Nincs rá 
semmi szükség!
Hiszen milyen jó, hogy a tavaszi olva
dáskor nem lehet az utcánkban köz
lekedni a "méteres” sártól, hogy nyáron

a rengeteg portól nem lehet levegőt venni, hogy az 
őszi esőzésekkor locsogunk a vízben, de a legnagyobb 
élvezet, hogy télen földúti mivoltunkból nem lehet az 
utat normálisan megtisztítani a hótól, így nyugodtan 
csúszkálhatunk, elakadhatunk, idegbajt kaphatunk... 
Szerencsére rengeteg utca élvezheti még Túrán a 
földutak örömeit, úgyhogy mindenki nagyon elégedett. 
Nem is kell nekünk kövesút! A Kedves Olvasónak 
őszintén megmondom: mikor a 10 éve már a sarkunkon 
lévő betonlapokat elkezdték pakolni, már megijedtem, 
hogy esetleg a mi utcánkban akarnak emberi körül
ményeket teremteni. De pár percre rá fellélegezhettem: 
persze, hogy a többtonnányi betonból a falu másik 
részén építenek utat.
Logikus. szomszéd
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PO5ÜALÁDA

100 éve
Tisztelt Túrái Hírlap!

Kérem, szíveskedjenek levelemet közzétenni.

Januárban 17 aláírással levelet küldtünk Ráday 
Mihály úrnak, az Unokáink sem fogják látni... 
című műsorába, melyben kértük, ha csak teheti, 
mindig foglalkozzon a túrái kastéllyal, mint ahogy 
azt eddig is megtette.
Elküldtük a Túrái Hírlapban az utóbbi hónapokban 
megjelent írásokat, úgymond a "naprakész tájé
koztatás” miatt.
Tettük ezt mindazért, hátha egy picit is segíthe
tünk a kastély sorsának jobbra fordulásában.
Hiszen nyilvánvaló, a TÚRÁI EMBEREKEN 
kívül az égvilágon senkit sem érdekel a kastély sorsa. 
Kérdezem, miért?

Tisztelettel:

Túra, 2000. 03.10.
Incze Imre

Túra, Régi vásártér 15.

Kérem, szíveskedjenek Ráday Mihály úr válasz
levelét is közölni. Köszönöm!

Tisztelt Incze Úr!

Köszönöm kedves sorait, ha még oly kétségbe
esettek is. Én valóban igyekszem mindig és min
den fórumon ébren tartani a Túra kastélya iránti 
érdeklődést. Legközelebb, ha találkozom az új 
NKÖM miniszterrel, megint megpróbálom. 
Szerintem az egyetlen megoldás, ha államosítják, 
és az állagmegóvást maga az állam végzi el. Az 
önkormányzatnak természetesen időközben kelle
ne másik vállalkozót felkutatni. Nem tudom, sike
rül-e valamit elérni, én megint megpróbálom.

Budapest, 2000. január 24.

Üdvözlettel:

Ráday Mihály

A két vastagon szedeti sor megfejtését kell beküldeni a 
Bartók Béla Művelődési Házba 

(2194 Túra, Bartók tér 3.) április 17-ig.
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21 ö 22

VÍZSZINTES l. 100 éve 1900. március 23-án halt meg 
az új technikát teremtő keramikus Pécsett. 8. Tízórai. 
9. Jód. 10. Megye és folyó. 12. ...-pengő. Inflációs pénz 
volt a II. világháború után. 14. Település a Mátra alján. 
Királyi nyugvóhely. 16. Ellentétes kötőszó. 17. Kicsit 
lóbál (!) 18. Blúzok, ingek mcllrészcnek fodros dísze.
19. Nevetős négylábú. 20. Bibliai név. 21. Foszfor. 22. Téli 
sport.

FÜGGŐLEGES 1. Baromfi gyomra. 2. 100 éve, 1900. 
március 31-én született a költő, Miskolcon. 3. Csont 
latinul. 4. DK-Ázsiai állam (O - A csere!) 5. Névtelen.
6. Becézett női név. 7. Fél agya (!) 11. Kísérleti helyiség 
(röv.) 12. Nem rajtam. 13. Edény. 15. Redő. 17. Újság.
20. Fordított fegyver.

A magyarországi gyakorlat szerint, rövid és hosszú 
magánhangzók között nem teszünk különbséget!

Február havi megfejtésünk: 
JÓKAI MÓR, KOMÁROM

Nyertesek:
GYÜGYEINÉ TÓTH-MÁTÉ MARIANNA (Túra) 

NAGY ANDRÁS (Gödöllő)

Nyereményük egy-egy 500-500 Ft-os 
Galga ÁFÉSZ vásárlási utalvány. 

Gratulálunk!
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ANYAKÖNYVI ADATOK

SZÜLETÉS:
(KANYV nem közölt még születési adatot.)

HÁZASSÁGKÖTÉS:
Kátai János - Szénási Éva

HALÁLOZÁS:
Csánvi Sándor 
Győri Jánosné 

Kuti László
Révész István 
Sára Istvánná 
Szénási Péter 

Szilágyi László 
Tóth Józse f

Köszönetemet fejezem ki mindazoknak, 
akik fiam, Kuti László 

temetésén résztvettek és fájdalmamban 
osztoztak.

Özv. Kuti Mihályné

■ Értesítjük a lakosságot, hogy
■ 2000. április 2-án 8-10 óráig az
Z EBEK PÓTOLTÁSÁRA kerül sor '
■ a Polgármesteri Hivatal udvarán.
■
■ Az oltás dija 600 Ft/eb a helyszínen,
■ 800 Ft/eb háznál (külön kérésre),
• Az oltást az Állatorvosi Rendelőben
■ (Túra, Thököly út 35.) is elvégzik,
■ minden hétköznap 8-9 óráig.
• 467-287, 466-048 vagy 06-20-925-3824.
■ Az ebek veszettség elleni védőoltása
“■ KÖTELEZŐ, minden három hónapnál
■ idősebb állatot be kell oltani!
■ Ákt nem oltatia be ebét, szabálysértést
• követ el, melyért 30.000 Ft-ig terjedő
■ pénzbírsággal sújtható?
■

■ Túra, 2000. március 6.

■ Dr Král László
■ mb. jegyző

f « > ■■■ ■ ■ ■ ■ ■ N

A TÚRÁI HÍRLAP VÁSÁRLÁSI HELYEI:
Könyvtár, Posta, Polo Üzletház (Átsné), Takarékszövetkezet, 

Éliás Zoltán (Petőfi tér 7). Sláger ABC (Zsámboki út), 
GSZ Pékség, Napsugár Élelmiszerü. (Régi Vásártér 15.), 
Zágoni Markét (Táncsics M. út 45.), Baranyi & Fiai Kft.

„Élelmiszerbolt" (Zsámboki út 35.), Galga ÁFÉSZ 3O4.sz. ABC 
(Rákóczi út 26.), Csilla Fotó (Kossuth L. út 4.), 

Népbolt (Szent István út), Kati Virágbolt (Zsámboki út), 
Gódor Hús & Vegyeskereskedés (Bajcsy-Zs. út 2 ), 

Adria Étterem (Vácszentlászlói út 14/b)

TÚRÁI HÍRLAP - közéleti havilap 
Kiadja: Túra Nagyközség Polgármesteri Hivatala 

Felelős kiadó: Tóth István polgármester 
Szerkesztőség: 

Felelős szerkesztő: Tordai László 
Szerkesztőségi tagok: Sára Gábor, Seres Tünde, Takács Pál 

10. évfolyam 3. szám - Nytsz.: B/BHF/567/P/91.
Levélcím: Polgármesteri Hivatal 2194. Túra, Petőfi tér 1.; 

Bartók Béla Művelődési Ház 2194 Túra, Bartók tér 3 Készült: 
800 példányban a RO-LA Kft. nyomdaüzemében Valkón 

Felelős vezető: Rózsavölgyi Sándor


